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Fra 345 900 kr eks. mva.

4 år/80 000 km serviceavtale inkludert*
 

·  291 km rekkevidde  ·  To karosseri-lengder og inntil 800 kg nyttelast 
·  1 500 kg tilhengervekt  ·  Inntil tre seter  ·  3,3 m3 eller 4,3 m3 varerom

*Nissan Serviceavtale følger Nissans offisielle serviceplan. Serviceintervallet bestemmes av tid / kjørelengde, avhengig av hva som inntreffer først.
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  LEDER

Det hjelper lite å ha rett, om du 
ikke får rett. For eksempel om 
Mesterbrev.

Som politiker gjennom mange år 
er dette et vel anerkjent poeng. 
Først må en utvikle politikk fram 
til ei «riktig» oppfatning om nåtid, 
deretter mål og tiltak for ønsket 
framtid. Det følger gjerne en 
godfølelse i seg sjøl å ha fått dette 
på plass f.eks. i partiprogrammet 
sitt. Så begynner gjerne den 
vanskeligste, men viktigste jobben, 
å gå fra å «ha rett» om hva som 
er gode mål og tiltak, til å «få rett» 
ved å overbevise andre politikere 
og partier. Som forsker gjennom 
mange år er en ofte i samme  
situasjon. En forsker seg fram til 
noen oppfatninger, gjerne om 
noe som bør endres. Men også 
forskeren må legge arbeid i å 
formidle og overbevise om sine 
funn og tilrådninger.

Vi som på ulike måter tilhører 
mesterbrevfellesskapet har lenge 
visst at «vi har rett» om hvor 
viktig mesterbrevordningen er for 
næringsliv og samfunnsliv i Norge. 
Derfor har vi med rette, på ulike 
måter og ulike arenaer, arbeidet 
med å spre ordet, spre det 
viktige budskapet til forbrukere, 
næringsliv, offentlige myndigheter, 
politikere og media. Det har vi 
gjort, og det skal vi fortsette med, 
enda mer – bedre – kraftigere, enn 
vi har klart til nå; bl.a. gjennom 
møter og konferanser, bruk av 
media og vårt eget tidsskrift 
Mestern. Det gjelder nemlig «å 
få rett», å få flere til å innse hvor 

Om det å ha  
rett, og få rett 
om Mesterbrev

viktig og riktig det er at samfunnet 
i sterkere grad anerkjenner 
og utvikler den yrkesfaglige 
utdanningssøyla. 

Samtidig, erfarer vi, ikke minst 
som en del av det lovarbeidet 
som vi nå er i innspurten av, at vi 
skal bygge ut kunnskap om oss 
selv, ved at vi nå setter i gang tre 
større utredninger. Det første 
oppdraget skal belyse mestere/
mesterbedrifters samfunnsbidrag 
og om dette skiller seg fra øvrige 
bedrifter i bransjen. Det andre 
oppdraget knytter seg opp mot 
den kompetansen et mesterbrev 
innebærer, både hos den enkelte 
mester og for mesterbedriften. 
Hvilken betydning har mesterbrev
ordningen for kompetanse
heving i bedriftene, hvor relevant 
er mesterkvalifikasjonen for 
mesteren, mesterbedriftene og 
samfunnet? Det tredje oppdraget 
er å få gjort en sammenlignende 
analyse av innholdet og profilen 
i europeiske mesterbrev, 
sammenliknet med vårt norske 
mesterbrev. 

Alt dette gir oss et enda bedre 
grunnlag for å FÅ RETT!
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2222
Innovasjon og nytenkning til den 
store gullmedalje
Nytenkning har ligget i historien 
til Slakter Jens Eide i all tid. Det 
har ført til mange utmerkelser for 
håndverksbedriften. 

1818
Med hjerte for bærekraftig mat

Vi må få mer ut av hvert dyr og mer 
ut av hvert dekar, sier pølsemaker-
mester og næringstekniker Tom 
Christen Johannesen hos Nofima.

2626
EU-direktivet som alt for få 
nordmenn er klar over kan komme
Det nye direktivet kan bety at 15% 
av dagens boliger må oppgradere til 
en høyere energikarakter, forteller 
Bjergabygg

66 88
Et nytt år med mye å glede seg 
over - og glede seg til

Med nål og tråd inn i 
teknologiens verden  

Fra ryggplager og prolaps til 
spennende gründereventyr

Krig, uro og høye priser... Det er 
nettopp i urolige tider at tryggheten 
mesterbedriftene representerer er 
viktig. 

Kjole- og draktsyermester, designer 
og førstelektor Sissel Isachsen 
jobber i to litt ulike verdener. Felles 
for begge er bærekraft. 

Byggmester Rune Møkkelgårds 
prolaps har ført til en oppfinnelse 
som kan minimere tunge løft i 
byggevarelogistikken. 

1414

32323030
Kvinnene som våger og tørForvandler trevirke ingen vil ha, 

til trevirke alle vil ha
Det er ikke mange som Norges første 
tømrermester Vibeke Spolén Erstad og 
styreleder i Ingeborg-Nettverket, Eli 
Hermine Heyerdahl Eide.  

Woodlink og deres danske leverandør 
har enerett på salg av termoeik. Dette 
er rød eik som ellers ville blitt vraket 
på grunn av fargefeil. 

3636
Tar grep for å sikre 
taktekkerfaget 
Taktekkermester Odd Aagedal og 
Kristiansand Tak og Membran kjørte i fjor 
kampanje på syv videregående skoler for 
å fortelle om faget. 
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525250504646
Hedret for lang og tro tjenesteTro mot originalen Brenner for kakkelovner

Tre medarbeidere i Sola-bedriften Alustar 
ble hedret med medaljen for lang og tro 
tjeneste. Sammen representerer de mer 
enn 150 års erfaring i stillasbyggerfaget.

Snekkermester Jens Skaara er en 
av Norges fremste eksperter på 
å gjenskape dører og vinduer til 
original stand. 

Murmester Øyvind Høgslund 
har lidenskap for kakkelovner og 
liker å bryne seg på utradisjonelle 
oppdrag. 

4040
Rørbransjen tar grep

Rørentreprenørene Norge er 
en av bransjeforeningene som 
jobber aktivt for å rekruttere flere 
ungdommer. 

4242
Kulturarven som forvitrer av 
manglende kunnskap
Da malermester og dekorasjonsmaler Leif 
Erixon dro til Lofoten for å pensjonere seg, 
fikk han det travelt. Behovet for kunnskap 
om antikvariske jobber er stort. 

3838
Skyhøyt behov for flere fagarbeidere  
og fagskoleutdannede
Tilgang på nødvendig kunnskap 
og kompetanse er avgjørende for 
å nå klimamålene og planene for 
etablering av ny industri. 

MESTERBEDRIFTER  ETTER FAGGRUPPE, 
ANDEL, 2022

Bilfag Byggfag Estetiske fag Grafiske fag Matfag Møbel- og trefag Verkstedhåndverksfag

Bilfag: 2,9%
Byggfag: 87,4%

Estetiske fag: 3,8%

Grafiske fag: 0,4%

Matfag: 1,3%

Møbel- og trefag: 1,9%

Verkstedhåndverksfag: 2,2%

5656
Bli kjent med lærling
Ferdinand!

Antall mestere øker i alle fylker , 
Statistikk 2022

Ferdinand sikter på å bli en dyktig 
fagperson innen kontor- og adminis-
trasjonsfaget. Her kan du lese om hans 
erfaringer hos Mesterbrevnemnda. 

Det er nå 13 672 mestere i Norge 
viser statistikken for 2022.

Nye mestere

Her er oversikten over nye mestere 
i Norge.  

62625858
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Heidi Tveide
daglig leder, 

Mesterbrevnemnda

ET NYTT ÅR MED 
MYE Å GLEDE SEG 
OVER - OG GLEDE
SEG TIL

Krig, uro og høye priser til 
tross... Vi gleder oss over året vi 
er inne i og er optimistiske. En 
undersøkelse foretatt av Menon 
i 2016 viste at mesterbedrifter 
har høyere verdiskaping enn 
ikkemesterbedrifter. Dette, 
sammen med at mesterbedrifter 
tradisjonelt sett er godt driftet og 
har god økonomi, gjør bedriftene 
rigget for å tåle både kuling og 
storm. Når vi også vet at flere 
enn åtte av ti føler seg tryggere 
ved å kjøpe håndverkstjenester 
fra bedrifter med mestere, er det 
enda en grunn til å tenke positivt. 

Det er nettopp i urolige tider at 
seriøsiteten, forutsigbarheten 
og tryggheten mesterbedrifter 
representerer er viktig.  

Vi er også inne i en tid der 
bærekraftige løsninger 
etterspørres både på forbruker 
og bedriftsmarkedet. Mestere og 
mesterbedrifter har tradisjonelt 
sett levert bærekraftige 
løsninger i form av å skape 
produkter og løsninger med høy 
håndverksmessig kvalitet og lang 
levetid. I tillegg kan de reparere.  
Dette kommer ikke til å bli mindre 
viktig, heller tvert imot.   
 
I ÅR SKAL VI MÅLE MESTER-
BEDRIFTENES BETYDNING
Vi skal nå gjennomføre noen 
kartlegginger som kan hjelpe oss 
med å ta de riktige strategiske 
grepene fremover. Vi skal belyse 
mestere og mesterbedrifters 
samfunnsbidrag sammenlignet 
med andre bedrifter. Vi skal 
undersøke betydningen av 
mesterkompetansen for 
den enkelte og for bedriften, 
samt hvilken betydning 
mesterbrevordningen har for 

kompetanseheving. Og vi skal 
foreta en analyse av innholdet 
i europeiske mesterbrev 
sammenlignet med vårt norske 
mesterbrev. 

Kunnskapen som kartleggingene 
gir, vil også kunne gi oss gode 
argumenter i vår dialog med 
politikere, stat, fylker og 
kommuner om hvordan det å 
satse på fremtidige mestere kan 
være en god næringsstrategi. 
Mange kommuner tar det som en 
selvfølge at mesterbedriftene er 
der, og vil neppe savne dem før de 
plutselig ikke er der. Vår oppgave 
er å synliggjøre viktigheten 
av å ha mesterkompetanse i 
samfunnet og i den enkelte 
kommune, både for å få tilført 
fagkunnskap, lederkunnskap og 
etablererkunnskap. 

REKORDMANGE NYE MESTERE
Det er gøy å se at arbeidet 
med å synliggjøre mesterbrev
ordningen gir frukter. I fjor tok 
hele 570 mesterbrevet, noe 
som er rekord sammenlignet 
med de siste årene. Det er et 
enormt behov i samfunnet for 

VI ER INNE I ET ÅR SOM ER OG VIL BLI UROLIG, MEN DET HAR VI 
RYGGRAD TIL Å TÅLE. 
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denne kompetansen, og da er 
det flott at så mange bidrar til å 
tette kompetansegapet. Vi har 
passert 48 000 mestere siden 
mesterbrevordningen ble etablert 
i 1986. 

Ut fra behovet for mester
kompetanse kunne antallet 
mestere gjerne vært doblet. Vi er 
inne i et generasjonsskifte der en 
stor andel mestere nærmer seg 
pensjonistenes rekker, og det er 
derfor viktig å få nye mestere. Når 
det er sagt, er det veldig hyggelig 
at de som pensjonerer seg er med 
oss videre ved å tegne pensjonist
abonnement på bladet Mestern. 
Flere har også gitt oss flotte 
tips om gode historier til bladet. 
Fortsett med det!

MESTERBEDRIFTER SYNLIG PÅ 
UTDANNING.NO
Hvem er bedre læremestere 
enn mesterne selv for unge og 
voksne som skal ut i lære? Vi har 
samarbeidet med utdanning.no, 
og personer som skal finne 
lærebedrift kan nå filtrere søket 
på mesterbedrifter! Sjekk selv på 
utdanning.no/finnlarebedrift.

FLERE SØKER YRKESFAG
Vi har sett en økning i søkere til 
yrkesfag, og at flere jenter velger 
typisk mannsdominerte yrker. Det 
er flott! En viktig oppgave for oss 
fremover blir å synliggjøre mester
brevet som karrierevei for de unge. 
Det skal vi gjøre ved å i større grad 
være til stede på de banene der 
foreninger, lag og laug jobber med 

fine rekrutteringskampanjer. Vi 
får også god drahjelp av mestere 
som jobber iherdig og godt for 
å løfte frem mesterfaget sitt for 
ungdom. Vi er stolte og glade for 
å ha så flotte rollemodeller som 
kan fortelle og dele sine erfaringer 
på skoler og andre arenaer. Det 
trenger vi fordi at andelen som 
søker yrkesfag fortsatt må økes. 

  KRONIKK

Følg oss på Instagram
@mesterbrev

Arbeidet med å 
synliggjøre mester-
brevordningen gir 
frukter. I fjor tok hele 
570 mesterbrevet.

TIPS OSS OM SAKER SOM KAN VÆRE 
SPENNENDE FOR LESERNE AV MESTERN
Vi jakter på gode historier av og om mestere og 
mesterbedrifter. Er det noe du mener vi bør gripe  
fatt i, historier du mener bør fortelles eller idéer vi 
kan bruke, fortell oss om dem. Vi opplever at mange 
av våre mestere representerer både nybrottsarbeid 
og arbeid det er all grunn til å skryte av.
 
En stor takk til alle dere som allerede har tipset oss 
– og en oppfordring til dere som ennå ikke har gjort 
det: Send oss noen ord om saker vi kan skrive om på 
epost tips@mesterbrev.no, så kommer det kanskje 
med i neste utgave av Mestern. Apropos det: Tema 
for neste utgave er utdanning.
 

Alle artikler basert på tips fra dere blir merket med 
dette stempelet:

http://utdanning.no/finnlarebedrift
https://www.instagram.com/mesterbrev/
mailto:tips%40mesterbrev.no?subject=
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Egentlig jobber Sissel Isachsen med to litt ulike 
verdener. Kjole- og draktsøm handler om håndverk 
og modellsøm, mens faget mote og produksjon 
på OsloMet dreier seg mer om produksjon for 
det kommersielle markedet. Det er to forskjellige 
produksjonsmetoder, sier hun og legger til at det 
har skjedd en rivende utvikling siden hun tok 
svennebrev og senere mesterbrev nordpå i 1988. 

– Da var det fortsatt noe konfeksjonsindustri igjen 
i Norge, og også noe konfeksjonsteknisk utdanning. 
Men så kom oljen og vi fikk for høye lønninger. 
Produksjonen ble i stor grad lagt til lavkostnadsland 
og de fleste konfeksjonsfabrikkene ble lagt ned. 
Med det forsvant også mye av kunnskapen om 
tekstil og søm. Da jeg startet opp Atelier Syco i 
1986 var jeg faktisk den første opplæringsbedriften 
i Oslo på 26 år. Det ble etter hvert en del norske 
designere som startet for seg selv. Fortsatt er det 
slik at mye av produksjonen foregår i utlandet. Men 
Norrøna, som jeg har samarbeidet med, syr proto-
typene her hjemme for å kvalitetssikre produkter 
tilpasset nordmenn og norske forhold. Det betyr at 

de har kompetanse til å sy her hjemme, og at vi kan 
ta større deler av produksjonen, i stedet for å fly 
prototyper tur-retur Østen. 

FAST FASHION – ET FYORD
– I tekstilbransjen jobbes det nå med å tenke på 
bedre kvalitet, bedre materialer og bedre passform. 
Det gjør selvfølgelig klærne dyrere, men tanken 
er at du skal ha dem lenge. Her på OsloMet jobber 
vi for eksempel med kapselgarderobe – en liten 
garderobe med plagg du kan style forskjellig 
ut fra hva du skal. Også i Atelier Syco tenker vi 
kapselgarderobe, spesielt i forhold til reise. Det er 
plagg du får plass til i en liten koffert, og som du kan 
kombinere på ulike måter alt etter hvor pyntet eller 
sporty du skal være. 

– Vi lærer studentene at de skal ha et forhold til 
bærekraft ved å ta mer fornuftige valg i form av 
bedre kvalitet, passform og levetid. I håndverks-
fagene har vi i evig tid tenkt slik, men i kommersiell 
tekstilindustri er det tradisjonelt mye bruk og kast. 

Kjole- og draktsyer er et mesterfag som har eksistert siden lenge før 
ordet bærekraft kom på alles lepper. Vi tok en prat med kjole- og 

draktsyermester Sissel Isachsen som både designer og produserer 
brudekjoler, gallakjoler og kostymer - og underviser i mote 

og produksjon ved OsloMet der hun er førstelektor. 
Det vi lurer på er jo hvordan det står til med 

moteindustrien, forskjellen på før og nå og 
i hvilken retning utviklingen går.

AV MONA BIDNE. FOTO: BENJAMIN A. WARD/OSLOMET , SCENEKVELDER OG ISTOCK
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IKKE ET FAG SOM FØRER TIL KROPPSPRESS,  
MEN TIL KLÆR FOR ALLE KROPPER
I en medieverden der det blir skrevet mye om 
mote og kroppspress, er det naturlig å stille 
spørsmålet om studentene er bevisste på dette i 
forhold til design av klær. Men her rister Isachsen 
på hodet. 

– Jeg stilte spørsmålet til noen av studentene før du 
kom og fikk til svar at det de lærer første året er at 
kroppen er interessant. Den har mange former og 
de skal lære seg å lage klær til ulike kroppsfasonger. 
Da tenker de ikke på tynn eller tykk. De finner 
en kunde de synes er interessant fordi det 
er en glipp i markedet for klær til den typen 
mennesker. En masterstudent tok for eksempel 
i sin bacheloroppgave for seg jeans for store 
damer, og fant ut at det finnes fem store rumper 
i befolkningen. Oppgaven vår er å lage jeans til 
alle. Så nei, vi er ikke opptatt av kroppspress, vi er 
opptatt av menneskene og deres behov. En annen 
masterstudent fant ut at det finnes lite utvalg av 
klær for kvinner i rullestol. Hun brukte sin bestemor 

som modell og lagde en flott kolleksjon av klær med 
leopardmønster og farger. Kort sagt vil vi lage 
klær det er behov for og som ikke finnes, ikke 
mer av det som det er mye av fra før. 

– Atelier Syco står forøvrig på Rikstrygdeverkets 
liste over de som kan lage klær til kunder med 
spesielle behov, som kortvokste, rullestolavhengige 
eller de som har en skjev kroppsform. Som kjole- og 
draktsyer er du en serviceperson som dekker noe i 
markedet, men som også hjelper personer å finne 
sin identitet og til å føle seg vel og flott uansett hva 
slags kropp de har. 

BRUDEKJOLER OG GALLAKJOLER MED RIKTIGE 
KODER
Selv om Sissel Isachsen jobber full tid på OsloMet 
tar hun også oppdrag med å sy brudekjoler, 
gallakjoler og kostymer. 

– Jeg må ha håndverket i hendene og teste ut nye 
teknikker og materialer for å være en god lærer. Jeg 
kan ikke bare jobbe teoretisk, men må også utføre 

 INNOVASJON OG TEKNOLOGI FOKUS PÅ
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den praktiske delen ved å konstruere mønster og 
sy. Jeg og andre på min alder har en kompetanse 
fra sytti- og åttitallet som ikke mange har i dag. 
Undervisningen blir stadig mer teoretisk og digital, 
og det går ut over forståelsen for den praktiske 
utførelsen av faget, noe som er litt bekymrings-
verdig, sier hun. 

Når hun designer klær, gjør hun ikke det alene. Hun 
gjør det sammen med den som skal bruke klærne. 
Kunden er med i prosessen fra starten av. 

– Jeg sier til kundene at de skal beskrive hva de liker 
og samle bilder og inspirasjon som er i tråd med det 
de ønsker seg. Bruden må fortelle meg om de skal 
gifte seg i kirken, utenfor kirken, ved fjellet, sjøen 
eller i byen. Særlig det med hvor man gifter seg har 
sine koder. Det finnes en del gamle regler, som for 
eksempel at du ikke skal ha kjole med bare skuldre 
og sko med åpen tå i kirken. Som kjole- og draktsyer 
er det mitt ansvar at kundene kommer riktig kledd, 
enten det er til bryllup eller galla. Den typiske 
brudekjolekunden er en som har drømmekjolen i 
hodet, og som jeg hjelper til med å realisere. Min 
metodikk er å hjelpe unge kvinner med en enkel 
og elegant kjole, med et stoff som faller godt og 
detaljer som er personlige. Det er en kjole du blir 
helt alene om i hele verden, i motsetning til bløt-
kakekjoler som du finner over alt. De kan også 
være flotte, men andre kan lage dem. Det samme 
prinsippet gjelder gallakjolekunder. De har gjerne 
god råd, er kvalitetsbevisste og har en tanke om 
hvilket plagg de ønsker seg. Så sitter vi sammen og 
drøfter idéer, før vi designer det sammen. Når de 
er med på å lage designet, føler de et eierforhold 
som blir helt unikt. Og én fornøyd kunde, gir ti nye 
kunder, sier Isachsen, som også syr kostymer for 
dans og teater. 

LES MISÉRABLES, ARNE OG CARLOS OG OSLOMETS 
DEKANKAPPE
– Jeg var assistent for Oddfrid Ropstad, en tidligere 
student, som hadde ansvar for kostymene til Les 
Misérables på Folketeatret for noen år siden. Da 
tegningene ble godkjent av Andrew Lloyd Webber, 
hjalp jeg til med å finne materialene som passet 
til de godkjente designene og sydde elleve av 
kostymene. Jeg trenger ikke å eie hele prosessen, 
men liker å samarbeide med andre. Jeg har også 
jobbet med Arne og Carlos, der vi har hatt noen 
artige prosesser sammen som har resultert i flotte 
kjoler. 

OsloMet og estetiske fag har snart en mer enn 
hundre og femti år gammel historie med mange 
fusjoner, og var blant annet en gang Den kvinnelige 
industriskole, som skulle bygge opp norsk tekstil-
industri og stoppe «Amerika-ventilen». Nå er 
OsloMet et urbant universitet som leverer kunnskap 
som løser samfunnets utfordringer. Til det krevdes 
nye formelle kapper til dekanene som skulle være 
med på disputasene. Her samarbeidet Isachsen 
med tre andre kolleger. 

– Vi var opptatt av å ikke lage «Harry Potter 
kapper», men kapper som passer til et moderne 
storby universitet. Kappen skulle være hundre 
prosent norsk, det vil si designet i Norge, sydd 
med norske tekstiler av et norsk firma. Vi lagde en 
moderne unisex frakk av ull fra Gudbrandsdalen 
Uldvarefabrik med broderte detaljer, og sydde 
tolv kapper i den norskeide fabrikken Kameleon i 
Litauen. Dette var i tråd med intensjonen i studiet, 
der vi prøver å få til mer nærproduksjon og ta 
tilbake noe av tekstilproduksjonen som nå foregår 
i Østen. Om vi ikke her til lands kan få til stor 
produksjon, kan kanskje målet være å etablere 
lokal produksjon med norske tekstiler sydd i små 
og særegne fabrikker. Norsk og skandinavisk 
design blir hyllet på verdensbasis, så det er et stort 
marked. 
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INSPIRERT AV VIVIENNE WESTWOOD
Selv liker Isachsen å være en individualist og kjøper 
gjerne dyre plagg på salg, sier hun. 

– Ja, det er dyrt, men jeg har gjerne plaggene i tretti-
førti år. Jeg syr også mye til meg selv, og der har jeg 
Vivienne Westwood som en av favoritt designerne 
jeg blir inspirert av. Hun hadde en politisk snert og 
et skredderi som virkelig fascinerer meg. Jeg har 
kjøpt flere plagg designet av henne. I tillegg bruker 
jeg pels, jeg gjør faktisk det. Det er gamle pelser fra 
bestemødre og oldemødre som jeg har sydd om, 
og sikkert mange tror er fuskepelser. Men fuskepels 
er faktisk verre sett ut fra et miljøperspektiv fordi 
de ikke er nedbrytbare og forurenser. Jeg liker 
naturmaterialer og klær med høy kvalitet og lang 
levetid. Dette med å sy har jeg fra min mor og 
bestemor. Mor sydde masse og nå går datteren min 
i hennes klær. Jeg har klesskap fylt med klær fra 
mor, og andre spesielle klær som appellerer til meg 
og den jeg vil være. Jeg ser også at kundene mine 
går etter kvalitet. Så når vi snakker om kommersiell 
produksjon, må vi lære opp befolkningen til å ta nye 
valg, og vi må begynne med de unge. Og så må vi få 
produksjonen tilbake til Norge. Studentene våre har 
et stort ansvar til å «lære opp» befolkningen til å ta 
fornuftige valg. Denne utfordringen ser jeg de liker å 
ta fatt på.

Til våren lanserer hun og to kolleger en lærebok 
i digital mønsterkonstruksjon som bachelor-
studentene undervises i. Før det lærer studentene 
manuell mønsterkonstruksjon. 
– Og det må de kunne før de går inn i den digitale 
prosessen, avslutter hun og minner om viktigheten 
av dette med å kunne håndverket, ikke bare det 
teoretiske. Det å være kjole- og draktsyermester 
og underviser er en livsstil. Vi har en dyp og liden-
skapelig interesse for håndverksfaget, og vår 
oppgave er å videreutvikle en håndverks tradisjon 
med tanke på det markedet krever av oss i 
fremtiden.
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KRISTER ER NORGESMESTER – NÅ BLIR HAN 
RØRLEGGERMESTER
KRISTER HANSTVEDT BLE NORGESMESTER I RØRLEGGERFAGET UNDER YRKES-NM OG VANT GRATIS 
MESTERUTDANNING. HAN REGNER MED AT HAN BEGYNNER MED MESTERBREVET NÅR HAN HAR 
FLYTTET I EGEN BOLIG. 

– Jeg må jo ta det når jeg får det gratis. Jeg er ekstremt heldig som kan gjøre det. Det var planen å ta det 
uansett. Jeg liker ikke teori, men mesterbrev kommer til å bli ekstremt nyttig, sier han. 

Da han tok svenneprøven sin i NM-finalen fikk han og de andre ferske rørleggerne besøk av statsminister 
Jonas Gahr Støre. 

– Han lurte på om jeg hadde kontroll. Det hadde jeg jo, ellers hadde jeg ikke vært der, beroliget jeg 
statsministeren med. 

SAKSET FRA RØRFAGET
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Størst utvalg av elektriske varebiler fra 2,2m3 til 20m3

MAX AV ALT!

NYHET! MAXUS E-DELIVER 9  
ELEKTRISK VAREBIL FRA 9,8M3 TIL 20M3 - CHASSIS - PICK-UP
REKKEVIDDE FRA 296 KM - 353KM (WLTP kombinert/by)

EL-Varebil fra kun 547.600,-  EKS MVA (I TILLEGG FÅR DU ENOVA STØTTE)

BILER PÅ LAGER FOR RASK LEVERING

BESTSELGEREN! 
E-DELIVER 3  4,8M3 - 6,3M3 - CHASSIS - PICK-UP
REKKEVIDDE FRA 240 KM - 342KM (WLTP kombinert/by)

EL-Varebil fra kun 342.000,- EKS MVA  (I TILLEGG FÅR DU ENOVA STØTTE)

BILER PÅ LAGER FOR RASK LEVERING

NÅ MED  0,- KRONER I SKADETREKK VED TILBAKELEVERING AV LEASINGBILER!
Electrifying the future

www.maxus.no

5-SETER KUN 584.900,- med Thunderpack inkludert - Biler klare for levering

Europas første 
EL-PICK UP

Thunderpack: Ryggekamera, elektrisk justebare forseter, touchscreen med Apple Carplay, veganske skinnseter, bedliner, sportsbar - VERDI: 44.000 - BETAL KR 0,-
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Som de fleste som starter en yrkeskarriere, 
hadde også Møkkelgård et enormt pågangsmot 
og en tro på at kroppen var en utømmelig 

ressurs da han startet som lærling i tømrerfaget 
i 1986. Etter en periode med høy løftebelastning, 
meldte en prolaps sin ankomst allerede i tiden som 
lærling i tømrerfaget.

– Jeg ble etter hvert ganske så god på å finne 
kompenserende tiltak for å holde prolapsen i sjakk. 
Jeg gikk på smertestillende, hadde mye fokus på 
preventiv tilrettelegging, og prøvde både å finne og 
å lage hjelpemidler for å minimere mengde tunge 
løft. Det var en konstant leting etter hjelpemidler 
som kunne gjøre en forskjell slik at jeg kunne 
fortsette med det jeg likte best, nemlig å bygge og 
selge hus. Men etter hvert innså jeg at om jeg ikke 
gjorde en drastisk endring i yrkesveien, ville ryggen 
bli en kjempeutfordring både i og utenfor jobb. 
I helsemessig motbakke, og av flere årsaker, ble 
mitt byggmesterforetak avviklet, men tankene om 
tilrettelegging for muskel og skjelettlidelser i den 
bransjen som ligger mitt hjerte nærmest, slapp ikke 

taket. Jeg bestemte meg etter hvert for å ta tak i de 
utfordringene som jeg selv hadde erfart, og begynte 
for alvor å tenke ferdig mekaniske løsninger som 
kunne hjulpet meg og andre i samme situasjon. 
Tankene ble så til tegninger og enkle modeller. 
Disse planene bestemte jeg meg etter hvert for å 
presentere for Innovasjon Norge for å om mulig legge 
til rette for videre utvikling. Dette ble starten på 
gründerløpet med Splitlift as. 

– Hos innovasjon Norge møtte jeg en motiverende og 
interessert kontaktperson med mange gode råd. De 
la inn litt kapital i to runder. Dette gjorde det mulig å 
starte en prosess med å avklare marked og videre
utvikle idéer til prototyper, sier Møklegård. 

STRATEGISK FOKUS
Som gründer ser jeg i dag i større grad viktigheten av 
å jobbe aktivt med forretningsplaner og forretnings
modell. Dette på grunn av at forutsetningene ofte 
endrer seg. Det ble spesielt  aktuelt da kunde
undersøkelser viste at vår største kundegruppe 
hadde større forventninger til effektivisering enn det 

AT DET KAN KOMME NOE GODT UT AV EN VOND PROLAPS VIRKER NESTEN LITT UVIRKELIG. 
MEN FOR BYGGMESTER RUNE MØKKELGÅRD VAR DET NETTOPP PROLAPS SOM FIKK HAN PÅ 
TANKEN OM Å LAGE EN OPPFINNELSE FOR Å MINIMERE TUNGE LØFT I BYGGEVARELOGISTIKKEN. 
LOGISTIKKROBOTEN HAR FÅTT NAVNET SPLITT, OG DEN HAR
BLITT TATT IMOT MED ÅPNE ARMER HOS PILOTKUNDENE. 

AV MONA BIDNE
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jeg hadde lagt inn i starten. Etter å ha 
kvernet litt på disse forventningene 
ble det lagt nye planer for en 
gyllen mellomting mellom deres 
forventninger og våre tidligere 
mål med Splitlift.

– En god forretningsplan 
og godt gjennomarbeidet 
forretningsmodell er 
et viktig verktøy for å få 
synliggjort mulighetene for 
deg selv, og ikke minst for 
eksterne ressurser som du i et 
gründerløp er avhengig av for å 
lykkes. 

ET INNOVATIVT LØFT FOR BYGGENÆRINGEN
Bærekraft, HMS og effektivitet er bærebjelkene i 
idéen bak logistikkroboten. Den gjør det mulig å 
enkelt plukke ønsket antall plater fra hele gipspakker, 
og så kombinere dem med plater av varierende 
størrelser og type for å kunne pakke dem i én 
sending. Dette reduserer behovet for bortkapp 
av unødige lengdemeter på platene på grunn av 
varierende etasjehøyde mm. Entreprenørene får riktig 
tilpasset mengde og lengde, med minimalt avfall. I 
tillegg forenkler Splittrobot mange tunge arbeids
operasjoner, noe som både er effektiviserende og 
forebygger muskel og skjelettplager 
hos ansatte.

– Vi er overbevist om at byggmestere 
og entreprenører på sikt ønsker 
mere skreddersydd leveranse 
av plateprodukter og annet til 
byggeplasser. Det er etter min 
mening i dag for stort fokus på at 
prefabrikkering av elementer er 
nøkkelen til en bærekraftig fremtid. 
Jeg mener at prekutt og fokus på 
tilpassede mengder, godt tilrettelagt 
på og for byggeplass, gir et stort 
potensiale for både effektivisering, 
HMS og bærekraft.  

– Flere av de største entreprenørene 
i Norge bekrefter at mere enn 
30 prosent av gipsplater levert til 
byggeplasser forlater byggeplassen 

i en avfallscontainer i løpet av 
byggetiden. Dette er både kostbart 

og lite bærekraftig. Programvaren 
BIM (Building Information 

Modeling) som i dag benyttes 
til prosjektering av alle 
typer bolig, industribygg 
og annet, inneholder 
allerede enkel, tilgjengelig 
informasjon. Denne bør i 
større grad benyttes for 

å redusere unødig avfall 
på bygge plassene. Brukes 

informasjonen til samlasting av 
byggevarer i prekutt og tilpassede 

lengder, kan vi høste stor effekt. Jeg 
sier ikke at det ikke benyttes i dag, men at 

det er et stort ubenyttet potensial. 

Hva synes pilotkundene om logistikkroboten?
– En viktig suksessfaktor for Splitlift er at etter
spørselen etter tilpassede kolli kommer til å øke. 
Det er derfor veldig viktig at vi kommuniserer med 
store deler av verdikjeden. Dette fordi hverken 
produsent, prosjekterende, byggevareforhandlere 
eller entreprenører kan bekrefte behovet alene. 
Disse må gjerne i større grad ønske å benytte digital 
BIMinformasjon gjennom hele næringskjeden for 
sine prosjekter og leveranser.
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NORGIPS OG OPTIMERA
– Norgips i Drammen er den største leverandøren av 
gipsplater til det norske markedet. De forsto med en 
gang hva vi jobbet for og hvilke muligheter som ligger 
i vår forretningsidé. Vi er takknemlige for at de har 
vært tålmodige med at det har tatt tid å rigge Splitlift 
for kommersialisering. Norgips ser frem til å delta 
med testing under kommersialisering i sine lokaler. 
De ser i stor grad nytteverdien av logistikkroboten på 
områder i egen logistikk, og regner dette som en del 
av deres satsning på innovasjon og bærekraft.

– Optimera var ressurs nummer to inn i 
innovasjonsavtalen som vi har jobbet for. I 2022 
hadde vi en vellykket testuke i Oslo der vi testet 
en tidligere utgave av dagens prototype. Det lærte 
vi veldig mye av, og vi har i ettertid gjort noen 
tilpasninger i forhold til erfaringene vi fikk der. De er 
for oss en viktig medspiller både som kjøpergruppe, 
kompetansekilde, testmulighet og bekrefter i 
markedet. Både Optimera og Norgips har definerte 
oppgaver i innovasjonsavtalen sammen med 
innovasjon Norge.

BRIKKENE FALLER PÅ PLASS
– En omtale av vår testuke hos Optimera ble en av 
de ti mest leste artiklene på Byggmesteren.as i 2022. 
Det viser oss at interessen er stor. Splitlift er nå 
klar for veien videre. Ett av målene nå er å foreta en 
kontrollert introduksjon av en produksjonsserie med 
ti enheter i det norske markedet. Det vil skje etter at 
vi har introdusert de kommersialiserte enhetene for 
Optimera og Norgips. 

– Toyota Material Handling Norge, som leverer og 
vedlikeholder Toyotatrucker i Norge, har for oss vært 
ønsket som ressurs på veien. De har den største 
andelen av trucker som selges og vedlikeholdes i 
Norge. De er også størst på dette i verden. Vi håper 
vår intensjonsavtale med dem kan gi en tilgjengelig 
salgs og servicekanal til både det norske, europeiske 
og internasjonale markedet. Med dem på laget kan 
det bli enklere å tilfredsstille forventninger på service 
og ettermarked uten at vi selv trenger å bygge dette 
fra bunnen av i starten.

– Brikkene begynner å falle på plass og det er gøy. I et 
gründerløp skal du forholde deg til dokumentasjon, 
finansiering, forretningsplan og mye annet. Man vet 
ikke om man får noe igjen for det før senere. Men det 
er jo også litt av spenningen.

MESTERUTDANNINGEN NYTTIG I 
GRÜNDERLØPET
Møkkelgård synes det har vært en bratt læringskurve 
som gründer. Han skulle ønske at han hadde 
større ballast på utvikling av forretningsplaner og 
forretningsmodeller fra tidligere. 

http://Byggmesteren.as
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FORDELER MED 
SPLITLIFT: 

For produsent:
• Enklere mulighet for tilpasset kolli.
• Bistand med å plukke ut vrakplater i      
 produksjon.
• Reduserte løftebelastninger for ansatte.

Byggevarehus:
• Mindre skade på plater påført i ordreplukk.
• Et steg i riktig retning for fremtidsrettet   
 logistikk.
• Kortere responstid på plukk av tilpassede  
 platepakker.
• Redusert kostnad på levering av splittede  
 pakker. (Redusert plukktid.)
• Redusert behov for manuell transport og  
 håndtering. 
• Redusert løftebelastning for ansatte.  

Entreprenører og byggmestere:
• Raskere responstid på tilpassede platekolli.
• Økt andel tilpassede lengder. (Mindre bort 
 kapp av lengdemeter.)
• Redusert kostnad på tilpassede pakker.
• Redusert transport og håndtering inn og ut.  
 (Mindre avfall – lavere kostnader.)
• Nye muligheter for alternativ intern logistikk  
 ved enklere tilgang til tilpassede/reduserte  
 kolli.  

På spørsmål om mesterbrevet har vært en ressurs 
underveis, svarer han at for en som allerede 
har etablert et foretak med alle de forpliktelser 
det innebærer, så er det gull verdt med mester
utdanningen. Den er tilpasset slik at det er mulig 
for de fleste å sette av tid til faglig påfyll og samtidig 
holde hjulene i gang. At kompetanseløftet er 
tilgjengelig etter at du er etablert og har erfart en 
del, gir deg mulighet til å prosessere stoffet med en 
ekstra dimensjon. Husker ennå noen av de gode 
diskusjoner som ble en del av kveldskursene under 
min mesterutdanning. 

– I gründerløpet med Splitlift er det ikke annet å si 
enn at alt i mesterutdanningen er relevant. Til og 
med lovverket i yrkesteoridelen.  Da jeg tok mester
brevet var utdanningen delt opp i ledelse, markeds
føring, økonomi og yrkesteori. Selv om de har hver 
sin retning i fag, så er de tett vevd inn i en hverdag 
med foretaksdrift. Uten unntak har alle disse 
vært viktige kompetanseområder for meg både i 
en hverdag som byggmester og som gründer. Jeg 
mener at det er bra at det jobbes med at mester
utdanningen skal bli bedre anerkjent på lik linje med 
akademisk utdanning.  

les mer på splitlift.no

http://splitlift.no


MESTERNMESTERN

18 

BÆREKRAFTIG
MATINNOVASJON VIL VÆRE SENTRALT FOR Å OPPNÅ BÆREKRAFTIG 

MATPRODUKSJON I ÅRENE FRAMOVER. MEN HVA SKJER PÅ DEN 
FRONTEN? HVA ER DEN STORE FORSKJELLEN PÅ FØR OG NÅ OG 
HVOR GÅR UTVIKLINGEN? VI TOK EN PRAT MED TOM CHRISTEN 
JOHANNESSEN SOM ER UTDANNET PØLSEMAKERMESTER OG NÆRINGS-
MIDDELTEKNIKER, ER HOVEDDOMMER I NM I KJØTTPRODUKTER OG 
JOBBER MED KJØTTPRODUKSJON OG LOKALMATPRODUSENTER SAMT 
FORSKNINGSPROSJEKTER HOS MATFORSKNINGSINSTITUTTET NOFIMA.

AV MONA BIDNE

MED HJERTE
FOR
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Den største forandringen sammenlignet med før 
er at matindustrien i Norge har veldig mange flere 
maskinelle oppgaver som utføres av roboter, mye på 
grunn av lønnsnivået. En kjøttbedrift i utlandet kan ha 
opptil 70 prosent flere folk enn det vi har i en norsk 
kjøttbedrift. Vi utnytter de mulighetene som finnes i 
blant annet robotisering og øker matproduksjonen på 
den måten, sier Johannesen. Han legger til at samtidig 
som industrien blir stadig mer effektiv for å gjøre 
maten billigere, har det oppstått en motkultur. 

FLERE OG FLERE VIL HA MAT FRA NÆRMESTE 
BONDE
– Interessen for lokalmat har eksplodert de senere 
årene. Det har vært en rivende utvikling der lokal
matprodusenter tar stadig nye markeder og får 
stadig større plass hos dagligvarekjedene. Samtidig 
som matindustrien øker, ønsker folk å møte 
bonden og kjøpe maten han eller hun produserer. 
Matproduksjonen har utviklet seg veldig de siste 
årene. I starten var det mange bønder som lagde 
produkter på samme måte som bestemor gjorde, 
men det er ikke det samme å lage mat som skal spises 
om 14 dager. Det er bygget en enorm kunnskap om 
råvarer og prosesser for god og stabil mat gjennom 
de siste 20 årene. Mange lokalmatprodusenter har 
egne svine og storferaser som de krysser for å få 
best mulig kjøttkvalitet. Enkelte ville kanskje fått trekk 
i en test fordi de har mye fett, men kjøtt med fett
marmorering er jo bedre enn tørt kjøtt. Magert kjøtt 
inneholder masse vann, som gjerne fordamper når 
du steker det og da blir det tørt. Det er for eksempel 
derfor det er mer vann i karbonadedeig som er 
mager enn i kjøttdeig som har mer fett. Fordelen til 
lokalmatprodusentene er at de fórer sine egne dyr 
for å oppnå produkter som er et alternativ til de du 
får i de vanlige butikkene. Og til høytider er det jo 
stas for folk å fortelle at de har vært hos den og den 
lokal produsenten og handlet. Historien rundt det folk 
serverer er jo også en del av måltidet. 

FORSKNING BÅDE PÅ KJØTT OG GRØNNSAKER
– Nofima jobber med flere forskningsprosjekter for å 
se på hvordan man kan utnytte dyret som slaktes  
i størst mulig grad. Og dette med mat og bærekraft 

er min hjertesak. Jeg vil ha dyr gående ute på beite 
i kulturlandskapet, for så å utnytte dyret maksimalt 
når det slaktes. Vi må kunne bruke 
hele dyret. Det er derfor veldig 
synd at det i dag er lite interesse for 
innmatsprodukter som lungemos og 
blodpudding som vi brukte mye før i 
tiden. Dette er bærekraftig og veldig 
næringsrik mat. Vi burde spist mer av 
det, og kanskje interessen kommer 
tilbake når folk får dårligere råd. Vi har 
et internt prosjekt der vi ser på hvordan 
vi kan bruke innmaten, som ellers går 
til dyrefór, til blant annet pølser. En 
rekke smakstester viser at folk synes pølsene smaker 
fantastisk bra, og Jens Eide AS i Lillesand er en av dem 
som har begynt å produsere en pølse med litt innmat i. 

 Vi er også med i prosjektet Norsk Vegetar, der målet 
er å lage vegetarprodukter med norske råvarer. Da 
får vi brukt for eksempel gulrøtter med fasonger som 
ikke passer i posen til bærekraftig menneskemat. 
En av utfordringene med vegetarproduktene på 
markedet er at det er veldig mye som er importert, 
eller som består av importerte utenlandske 
ingredienser. Norsk Vegetar jobber for å få byttet ut 
de utenlandske produktene og ingrediensene med 
norske bærekraftige grønnsaker. Det som er gøy er at 
mange av vegetarproduktene som lages i Norge lages 
av kjøttbedriftene. De har utstyret og kunnskapen til  
å lage virkelig gode produkter, sier han. 

Blant de mange forskningsprosjektene som Nofima 
jobber med og Johannesen er involvert i er et prosjekt 
for utvikling av næringsriktig og lettfordøyelig mat 
for å forebygge underernæring hos eldre. De sliter 
ofte med å tygge og fordøye kjøtt som er seigt og 
tørt. Hjemme kan du banke ut kjøttet for å gjøre 
det mørere, mens industrien kan bruke mekanisk 
bearbeiding for å oppnå det samme. Både flatbiff og 
lårtunge kan bli like møre som indrefilet ved mekanisk 
mørning og med å tilsette lake.

Historien  
rundt  
det folk  
serverer  
er også  
en del av  
måltidet
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– Et annet prosjekt var «Grønt i kjøtt» som gikk ut 
på å bruke grønnsaker i kjøttprodukter som kylling
boller og kjøttboller. Produktene, som er utviklet av 
kjøttindustrien i samarbeid med Nofima, har vært på 
markedet noen år, og har hatt stor suksess hos hotell
kjeder og kantiner. Fordelen her er at du får gode 
kjøttprodukter og i tillegg får i deg masse grønnsaker.  

– Vi hadde også prosjektet «Prosafe Beef» for 
mange år siden, der målet var å få mer biff ut av 
storfeslakt. I Norge går hele 40–60 prosent av storfe 
til kjøttdeig fordi vi har et stort marked for det, vi 
spiser mye Taco og pizza. Til sammenligning går kun 
3–5 prosent av dyret i Frankrike til kverning og da i 
første omgang til tartar. Vi tok ut nye stykninger av 
dyret, og dragebiff og bogbiff var blant flere som vi 
testet. Flere av kjøttbedriftene, som Røros slakteri 
og Fatland, har satset på det og vi begynner å finne 
produkter ute i markedet, mens i starten gikk mye 
av de «nye» biffene til storhusholdningskunder som 
hoteller og restauranter. Fatland Ølen fikk faktisk 
prisen «Årets stjerneskudd» for sin Coop Dragefilet 
Roasted jalapeño i NM i Kjøttprodukter 2022, sier 
Johannessen. 

MER UT AV HVERT DYR, MEN OGSÅ MER UT AV 
HVERT DEKAR
På spørsmål om fremtidsutsiktene når det gjelder 
norsk matproduksjon, tror han at vi med utgangs
punkt i befolkningsveksten må se på nye dyrkings
måter. I tillegg må vi utvide matproduksjonen ved å få 
mer mat ut av hvert dekar. Han mener også at vi må 
være åpne for å se på genmanipulasjon for å få mer 
stabile avlinger på sikt. Samtidig må matindustrien 
øke produksjonen for å mette befolkningen. Vi må 
også samarbeide med Europa og resten av verden. 
Vi kan også bli bedre på det vi allerede er gode på, så 
kanskje vi skulle satse større på lammeproduksjon, 
for eksempel? 

– Uansett må vi satse på mer 
kunnskap om mat. Det er 
veldig lite kunnskap om mat og 
mat produksjon i Norge nå når 
det ikke satses på skolekjøkken 
og andre matskoler. Mye 
av opplæringen som er på 
ungdomsskoler overlates til 

gymlærere eller andre fordi opplæringen ikke er 
prioritert. Jeg husker datteren min kom hjem fra 
ungdomsskolen og sa at jeg måtte slutte å spise egg 
fordi det ikke er sunt. Det var jo en gammel myte fra 
mange år tilbake, så jeg sa at hun måtte be om ny 
lærer eller be om en ny lærebok for læreren. De som 
snakker mest om mat i Norge er gjerne bloggere, og 
det skrives veldig mye om det folk tror. Det var flere 
som skrev at de var så glade da grensen til Sverige 
åpnet fordi de kunne kjøpe svensk kjøttdeig i stedet 
for den norske kjøttdeigen som det er så mye vann i. 
Sannheten er at om det renner mye vann ut av 
kjøttdeigen er det fordi folk ikke har nok kunnskap om 
å steke den. Så det er utrolig mange meninger om mat 
og matprodukter som florerer på nettet uten at de 
fleste har satt seg inn i virkeligheten om mat.

TILSETNINGSSTOFFER IKKE SÅ SKUMLE SOM  
FOLK TROR
– Folk må også lære seg å lese deklarasjonen på 
produktene og sette seg inn i hva ingrediensene er. 
Det diskuteres mye om mat og tilsetningsstoffer, men 
sannheten er at mange av ingrediensene er positive 
for holdbarhet og for å hindre at maten blir dårlig. 
Fargestoffet E-120 og fosfat er jo stoffer de fleste 
har hjemme på kjøkkenet uten å tenke over det. 
E120 som er rødfarge er i konditorfargen du farger 
marsipanen med og fosfat er i bakepulver. Mange 
misforståelser kunne vært unngått dersom folk leste 
seg litt opp. Næringsmiddelindustrien fjernet faktisk 
produktet glutamat i sin tid fordi det fikk så negativ 
medieoppmerksomhet. Glutamat er ikke noe farlig 
i normale mengder, det er rett og slett en smaks
forsterker, en smak av umami, som finnes naturlig 
både i parmesanost, i kjøtt og tomat, bare for å nevne 
noe. Jeg som kjøttmann føler at det er synd at hele 
industrien la seg flate for forbrukerne i stedet for å 
opplyse dem. Derfor ønsker jeg mer kunnskap om 
mat inn i skolen igjen – og ikke minst kunnskap om 
å lage mat fra bunnen. 
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TANG I MATEN
– Det forskes på mye som det tar noen år før 
forbrukerne ser. Det brukes for eksempel mer tang 
i kjøtt- og fiskeprodukter nå. For tre-fire år siden 
utviklet vi en fiskekake med tang som blir solgt på 
gatekjøkken, og den gikk til topps i en konkurranse 
som Norges sunneste gatekjøkkenmat. Tang i seg selv 
er sett på som sunt, men man bør være oppmerksom 
på jodnivået i enkelte sorter for ikke å få i seg for mye 
jod. I fjor ble det faktisk gjennomført en konkurranse 
i «Norges beste Pizza med Tang» hvor jeg var med 
som dommer. Denne konkurransen ble gjennomført 
av bedriften Ting med Tang på oppdrag fra Norges 
Forskningsråd.  

KOKK + PØLSEMAKER = GODE PØLSER
Den beste pølsen pølsemakermester Johannesen vet 
om er julepølse laget med flytende melk og en dæsj 
med fløte. Han lager den ofte på Nofima, men ikke 
hjemme. 

– På Nofima er jeg på jobb og lager pølser, og hjelper 
til med å utvikle nye resepter, både store og små. Men 
hjemme lager jeg ikke pølser. Jeg synes det er mye bra 
pølser på markedet. Ferske, rå pølser fra Metervare 
er helt rå, for å si det sånn. Med pølsene som bærer 
lokale navn fra Oslo har de klart kunsten å få det 
beste fra to verdener med kombinasjonen av kokk og 
pølsemaker. Kokken er god på smak og pølsemakeren 
er god på prosessen med å lage bra produkter med 
god konsistens og saftighet. Ofte smaker pølser  
i Norge litt likt fordi mange bruker de samme krydder 
blandinger på samme type pølser. Men «kokkepølser», 
som jeg kaller dem er ofte pølser med god smak, 
men ikke alltid god konsistens og saftighet. Derfor 
mener jeg at pølsene fra Metervare er det beste fra to 
verdener da de har både god smak og god saftighet/
konsistens. Men jeg må også legge til at utvalget av 
pølser er blitt mye bedre de senere år, så det gjøres 
en stor jobb i flere bedrifter, avslutter Johannessen.

Scann koden og les mer om medlemskap.

Eller kontakt oss for en prat:

Sør-Norge: Frank Pedersen, 
tlf. 46 91 96 01

Nord-Norge og Midt-Norge: 
Bård Vegard Skogli, tlf. 93 49 39 46

Vi gjør det
 enkelt fo

r deg!

Vi gjør det
 enkelt fo

r deg!

BLI MED OSS!

Lønnsomme medlemsfordeler

Hjelp når du trenger det

Nettverk og faglig tilhørighet

For stolte utøvere 
av tømrerfaget

SERIØSE BEDRIFTER STÅR STERKERE SAMMEN
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DET ER IKKE MANGE BEDRIFTER SOM KAN MÅLE SEG MED SLAKTER JENS EIDE NÅR DET GJELDER Å HEVDE 
SEG I KONKURRANSER. DEN TRADISJONSRIKE HÅNDVERKSBEDRIFTEN I LILLESAND, SOM BLE ETABLERT I 
1946, BLE KÅRET TIL ÅRETS BEDRIFT SØRLANDET 2022 OG HAR SKAPET FULLT AV MEDALJER. 

AV MONA BIDNE
FOTO: JENS EIDE

INNOVASJON OG INNOVASJON OG 
NYTENKNING NYTENKNING 
TIL DEN STORE TIL DEN STORE 
GULLMEDALJEGULLMEDALJE

MESTERN
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I begrunnelsen for at nettopp Slakter Jens Eide ble 
kåret til Årets bedrift finner vi: Ungt arbeidsmiljø med 
et godt mangfold av kjønn og etnisitet. Bærekraftig 
produksjon. Innovativ virksomhet som satser på 
utvikling. Har med sin utvidelse skapt mange nye 
arbeidsplasser på Sørlandet. Vært en tydelig stemme  
i strømkrisen for bedrifter på Sørlandet. 

I hvilken grad har nettopp innovasjon og nytenkning 
bidratt til den posisjonen dere har i dag? Vi spurte daglig 
leder, slaktermester og pølsemakermester Jens Eide. 

– Innovasjon har ligget i historien vår i all tid. Da stadig 
flere kjøttbedrifter i sin tid gikk vekk fra slakting, 
holdt vi fast på det for å ta vare på hele verdikjeden 
fra bås til bord. Og da kundene på syttitallet begynte 
å reise ut i Europa og lurte på hvorfor det ikke var 
mulig å få tak i annet enn grill, medister og wiener 
her i landet, tok vi dem på ordet. Jeg reiste rundt i 
Europa for å hente inspirasjon, og tok så kjøttfag
skolen i Oldenburg. Resultatet ble at vi var den første 
bedriften som begynte med spesialpølser. Slik jobbet 
jeg også med spekeskinke på åttitallet – jeg dro rundt 
i Norge og verden for å hente inspirasjon til å lage min 
egen spekeskinke, sier Eide og legger til at den ble 
kåret til Norges beste spekeskinke i 1996.

PRODUKTER OG LØSNINGER SOM BIDRAR TIL 
MINDRE MATSVINN 
Slakter Jens Eide er størst i Norge på økologisk svin og 
har nylig lansert en økologisk leverpostei. Bedriften 
var finalist i Det Norske Måltid 2022 for sin guanciale. I 
guanciale, som er en type bacon, utnyttes svinekjaker, 
som er en av de mest smaksrike delene på dyret. 

– Jo lenger frem på dyret du kommer, jo mer smaksrikt 
er kjøttet. Det gjelder både entrecoten til oksen og 
nakken på grisen – og som sagt kjaken. Guanciale er 
et italiensk produkt som importeres i relativt betydelig 
grad. Det brukes mye i pizza og pasta, som er store 
retter sør i Europa. Vi tenkte at hvorfor ikke prøve å 
få til en guanciale som blir et norsk produkt og derfor 
ikke trenger å importeres med alle de kostnadene 
det medfører. På denne måten får vi jo også utnyttet 
større deler av dyret. 

Nettopp det å utnytte mat på en bærekraftig måte er 
viktig for Lillesandbedriften, som har et fabrikkutsalg 
som også bidrar til å hindre matsvinn. Her selges 
testprodukter og overskuddsvarer. Interessen er 
stor – det ser man på spørsmål og kommentarer på 
Facebook og Instagram når det legges ut innlegg om 
varer i utsalget. 

– Ja det er helt fantastisk – vi har 150 til 200 betalende 
kunder gjennom de syv timene i uken vi holder åpent. 
Vi skal jo egentlig ikke konkurrere om salg med de 
tre store kjedene vi leverer til, men i bærekraftbildet 
er det godt akseptert at vi gjør det. Lagerutsalget er 
jo bare på 30 kvadratmeter, bare en liten promille av 
fabrikken. 

EN HÅNDVERKSBEDRIFT
– Hos oss dreier alt seg om lidenskap og vitenskap.  
Vi jobber for å være gode hele tiden, uten at vi 
dermed er best. Tingen er jo at etter hvert som 
bransjen blir spesialisert, er det veldig mange som 
spesialiserer seg innenfor et begrenset område – 
mens vi har hele verdikjeden. Jo større de store blir, 
jo lysere blir det under trekronen. Da blir det plass til 
oss og vår innovasjon. Det er mange som driver stort, 
men det ligger ikke mye håndverk i det. Hos oss er det 
håndverk i alle ledd, og det er håndverket som betyr 
noe for oss og for kundene. Det gir stolthet og gjør at 
vi kan få en pris på varene som varene rettmessig må 
ha. Og det er også akseptert av kjedene som handler 
hos oss. 
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MOT NYE MÅL MED GODE MEDARBEIDERE OG 
NESTE GENERASJON MED PÅ LAGET
Dere har vært mange ganger på pallen og hentet  
utmerkelser og medaljer. Det må vel føre til stolthet  
også hos de ansatte? 

– Ja, og de har mye av æren. Derfor prøver vi å gjøre 
gode ting for våre ansatte. Vi tok med oss både 
ansatte, bønder, produsenter, sjåfører, de som jobber 
i fjøset og på mottaket og dro på messe i Danmark 
tidligere i år. Nå reiser flere av oss til Tyskland på 
bransjetur OsloKiel, hvorav noen skal delta på 
Umamimessen. Vi forsøker i det hele tatt å samle de 
ansatte og vise at vi setter pris på at de jobber hos 
oss. Det er viktig at hver og en kan føle seg involvert 
og betydningsfull. 

– Vi har både faglærte, mestere og lærlinger. Det er 
veldig mange av våre mellomledere som har svenne
brev som følge av opplæringen her. Vi gjør også mye 
for å rekruttere. I høst fikk vi bare én lærling og vi 
ønsker mange flere enn det. Sønnen min, Daniel,  
har deltatt aktivt på yrkesmesser for unge for å 
vise frem faget. Han har selv svennebrev i slakting. 
De andre barna er også aktive i bedriften. Janicke, 
som først tok lærerskolen i kunst og håndverk og så 
Westerdals, samt har jobbet med butikkoppbygging 
og eksponeringsdesign, har ansvar for nettsiden, 
sosiale medier og mye mer. Og Fredrik er pølsemaker
mester og akkurat nå på vei til Tyskland for å lande en 
avtale med en maskinfabrikk som produserer pakke
maskiner. Plasten skal fases 40 prosent vekk, og vi skal 
over på papp og bare ha en tynn overfilm av plast. 

– Det er flott at barna er med og har lyst til å ta 
bedriften videre. Uten dem og alle de andre flotte 
folkene som jeg har hatt rundt meg og har med meg 
hadde ikke bedriften vært det den er nå. Jeg kan se 
tilbake på et langt liv med å frakte dyr, slakte og jobbe 
til alle døgnets tider syv dager i uken. Det er ufattelig 
at det har gått med samme kone, ler Eide. Det er 
hennes fortjeneste, legger han til og fyker videre til 
neste møte som skal handle om investering i enda en 
bærekraftig løsning. 

Jens Eide skal nå møte strømkrisen med å finansiere 
3 000 m2 med solceller. All overskuddsvarme fra 
maskiner og kompressorer skal fanges. Og, over
skuddsvarmen som tidligere ble blåst til himmels, skal 
samles for å varme 30 000 liter varmtvann i døgnet. 

– Det er en stor investering, men det betyr mye for 
oss og verden rundt oss, avslutter han. 



  -ET BLAD FRA MESTERBREVNEMNDA    25

Herd Strøkasser

Obs! Det er glatt.
Husk strøkasser.

Handles hos våre forhandlere:

70 l
NOBB-nr. 42897434

200 l
NOBB-nr. 42897445

350 l
NOBB-nr. 42897453

550 l
NOBB-nr. 50622895

NOBB-nr. 60067164

Jonex Strøvogn 35 l

groveknutsen.no

• • Maxbo
• • Byggmakker
• • Tess

• • Felleskjøpet
• • Optimera Montér 
• • Ahlsell
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DET VAR EN TILFELDIGHET SOM GJORDE AT DAGLIG 
LEDER TOR ERLAND ASDAHL I MESTER BEDRIFTEN 
BJERGABYGG FIKK VITE AT EU ER I FERD MED Å 
INNFØRE ET NYTT BYGNINGS ENERGIDIREKTIV OM 
AT ALLE NYE BYGG SKAL VÆRE NULL UTSLIPPSBYGG 
FRA 2030. AV EKSISTERENDE BYGG SKAL DE 
DÅRLIGST ISOLERTE OPPGRADERES INNEN 2030 OG 
DE NEST DÅRLIGSTE INNEN 2033. TOTALT SETT VIL 
ANTAGELIG 15 PROSENT AV EKSISTERENDE NORSKE 
BOLIGER KUNNE FÅ KRAV OM OPPGRADERING TIL 
EN HØYERE ENERGIKARAKTER ENN DE HAR I DAG. 

AV MONA BIDNE

– Det forundrer meg at bransjeorganer og 
nyhetsmedier ikke har fanget opp dette tidligere. 
Det nye direktivet vil kunne få store ringvirkninger 
for bransjen vår, og ikke minst for folk flest. Kjøper 
du et hus med lav energikarakter bør du være klar 
over at direktivet kan medføre at du får pålegg om å 

oppgradere boligen din – også langt 
utover det folk flest gjerne ønsker 
å gjøre når de kjøper en eldre 
bolig. Det handler om etterisolering 
av vegger og tak, vindtetting, 
utbytting av dører og vinduer samt 
installasjon av balansert ventilasjon, 
sier Asdahl. 

GODKJENT ENOVA-RÅDGIVER
Mesterbedriften Bjergabygg driver 
både med nybygg, rehabilitering 
og tilbygg i privatmarkedet, og 
opplever et økende behov for 
å lage en helhetlig plan for 
oppgradering fra starten av når noe 
skal gjøres. 

– I tillegg til å kartlegge energi karakter, kan opp 
gradering med en plan gi mulighet for støtte gjennom 
Enova. Vi har flere prosjekter der vi har gitt kundene 
energirådgiving som har ført til støtte. Man kan også få 
støtte fra Enova til å bruke en godkjent energirådgiver, 
så for kundene våre er det en billig investering, sier 
han.

Prosjektleder Trond Sanne er en av fire byggmestere 
i Bjergabygg og kvalifisert energirådgiver i Enova-
registeret. I tillegg til å ha kompetanse som bygg
mester, har han og Asdahl kurset seg i rådgiving. 

– Vi begynner med en kartlegging av eksisterende 
bolig før vi utarbeider en tiltaksplan basert på 
kundens ønsker, kombinert med vår kompetanse om 
energieffektiviserende tiltak. Deretter har vi gjerne et 
møte med kunden for å drøfte kost/nytte og komme 
med vår anbefaling, sier Sanne.

EU-DIREKTIVET SOM ALT FOR FÅ 
NORDMENN ER KLAR OVER KAN 
KOMME

Enova-rådgiver Trond Sanne
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– Vi har hatt noen prosjekter der vi kommer inn etter 
at folk har gjort en del ting selv. Det var blant annet 
en kunde som hadde gravd rundt boligen og skiftet 
drenering det ene året, uten å etterisolere kjelleren 
som var innredet med oppvarmede rom. Året etter 
kom han til oss med spørsmål om å skifte kledning 
og vinduer, samt å etterisolere vegger og tak. Vi 
utarbeidet en tiltaksplan for hele boligen. I tillegg til det 
opprinnelig planlagte prosjektet anbefalte vi samtidig 
å installere balansert ventilasjon og å etterisolere 
kjelleren. Dersom dette ble utført ville kunden i tillegg 
til bedre inneklima og redusert energibehov, få støtte 
på 120 000 kroner for en helhetlig oppgradering. 
Hadde etterisolering blitt utført samtidig med skifte av 
drenering ville det kostet ca. 15-20 000 kroner. Ved å 
grave på nytt ville kostnaden blitt rundt 150–200 000 
kroner, sier Asdahl og legger til at det er en gåte for 
han at graveren ikke informerte om dette. 

– Det handler om å tenke helhetlig og å ha god 
planlegging, noe som også er et av flere kriterier fra 
Enova. I tillegg er det krav om at dersom du søker 
støtte for oppgradering av bygningskroppen, skal 
arbeidene utføres av en bygg/tømrermester eller et 
foretak med sentral godkjenning for montering av 
trekonstruksjoner. 

SMART Å LIGGE I FORKANT MED EN HELHETLIG 
PLAN FOR ENERGIEFFEKTIVISERING
Den største støtteordningen fra Enova for private gis 
til oppgradering av bygningskroppen med et maks 
støttebeløp på 150 000 kroner. Dette er det særlig hus 
fra 60, 70, 80 og 90årene som har behov for. 

– Vår erfaring er at hvis man først skal totalrenovere, 
så bør man tenke energireduksjon samtidig. Med 
god planlegging vil man kunne oppnå vesentlig lavere 

energi behov og bedre inneklima. I tillegg kan man 
altså få støtte fra Enova. Støttebeløpet avhenger blant 
annet av hvor stor energireduksjon som oppnås.

– En kunde ringte oss om å få gipset himlingen i 
stua, og kanskje skiftet et par vinduer. På befaringen 
fikk vi høre at de først hadde pusset opp innvendig. 
Planen var å skifte noen vinduer om gangen, og på 
sikt etterisolere og så kanskje skifte kledning. Vi tok 
en runde med kartlegging og utarbeidet en tiltaksplan 
som endte med at kunden gjorde hele planen med 
en gang. De fikk dermed 115 000 kroner i Enova-
støtte for en helhetlig oppgradering. Prosjektet ble 
komprimert til noen måneder der boligen gikk fra 
energikarakter E, høye radonverdier og mye trekk 
fra vinduer og vegger – til energi karakter C, bedre 
inneklima og lavere energibehov. Det er ikke uvanlig 
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Forenklet, 
men ikke 
for enkelt

Et veldig fleksibelt regnskapsprogram

Regnskap er ikke nødvendigvis enkelt. Og det 
skal det kanskje ikke være, heller? Det er liksom 
ikke der man skal slurve. Men heldigvis kan det 
bli mindre vanskelig. Som for eksempel hvis man 
bruker Tripletex. Da får du et regnskapsprogram 
som passer akkurat din bedrift, uansett hva den 
måtte være.

Forenklet, 
men ikke 
for enkelt

Et veldig fleksibelt regnskapsprogram

Regnskap er ikke nødvendigvis enkelt. Og det 
skal det kanskje ikke være, heller? Det er liksom 
ikke der man skal slurve. Men heldigvis kan det 
bli mindre vanskelig. Som for eksempel hvis man 
bruker Tripletex. Da får du et regnskapsprogram 
som passer akkurat din bedrift, uansett hva den 
måtte være.
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at man med en helhetlig 
oppgradering av boligen kan 
redusere det teoretiske energi
behovet for et 70tallshus med 
40–50 prosent.

– Med dagens strømpriser er det stadig flere som 
ser behovet for energieffektivisering. Det er ingen 
tvil om at oppvarming av boliger er en av de store 
energilastene som det bør gjøres noe med. Vår lokale 
strømleverandør Lyse sier at noe av utfordringen er 
kapasiteten på strømnettet når alle forbruker strøm 
samtidig – og det er de kaldeste dagene som slår ut 
som mest kritiske. Da er det lett å forstå at bedre 
isolering av bygningskroppen og reduksjon av luft
lekkasjer og varmetap i gamle boliger er fornuftig. 
Potensialet for reduksjon er stort for de eldste 
boligene. 

HØYE STRØMPRISER GIR ØKT ETTERSPØRSEL 
Bjergabygg merker en pågang i etterspørsel fra folk 
som ønsker å energieffektivisere boligene sine, selv 
om bedriften ikke har gått aktivt ut og markedsført 
tilbudet om rådgiving.

– Med høye strømpriser er det naturlig at folk ser på 
hva de kan gjøre for å få ned kostnadene. Jeg hadde 
håpet at det i nasjonalbudsjettet var tatt høyde for 
at Enova kunne øke støttebeløpene. Vi trenger noen 
gulrøtter for å få fart på energieffektiviseringen, slik 
det ble gjort for å få fart på elbilsalget. Men det er 
uansett viktig at vi mesterbedrifter går foran og kan 

råde kundene til å ta gode valg, både for å få ned 
energiforbruket og for å møte det EUkravet som etter 
all sannsynlighet kommer. 

Asdahl er verken tømrersvenn eller byggmester, men 
har en økonomisk/administrativ utdanning. Han er 
takknemlig for å lede en bedrift med fire byggmestere, 
17 tømrere og 9 lærlinger. Selv har han jobbet med 
energirådgivning i årevis og kurser seg stadig på nye 
områder. 

– Jeg skulle gjerne vært mester selv. Det ligger mye i 
den utdanningen jeg som daglig leder ville kunne ha 
nytte av, avslutter han. 

Daglig leder Tor Erlend Asdahl

Med dagens strømpriser 
er det stadig flere som ser behovet 

for energi effektivisering.



Forenklet, 
men ikke 
for enkelt

Et veldig fleksibelt regnskapsprogram

Regnskap er ikke nødvendigvis enkelt. Og det 
skal det kanskje ikke være, heller? Det er liksom 
ikke der man skal slurve. Men heldigvis kan det 
bli mindre vanskelig. Som for eksempel hvis man 
bruker Tripletex. Da får du et regnskapsprogram 
som passer akkurat din bedrift, uansett hva den 
måtte være.

Forenklet, 
men ikke 
for enkelt

Et veldig fleksibelt regnskapsprogram

Regnskap er ikke nødvendigvis enkelt. Og det 
skal det kanskje ikke være, heller? Det er liksom 
ikke der man skal slurve. Men heldigvis kan det 
bli mindre vanskelig. Som for eksempel hvis man 
bruker Tripletex. Da får du et regnskapsprogram 
som passer akkurat din bedrift, uansett hva den 
måtte være.
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FORVANDLER  
TREVIRKE INGEN VIL 
HA, TIL TREVIRKE  
ALLE VIL HA

SOM BYGGMESTER OG MØBELSNEKKER HAR TOMMY RASMUSSEN LANG ERFARING MED TREVIRKE AV 
ALLE SLAG. NÅ JOBBER HAN SOM DAGLIG LEDER I WOODLINK HVOR DE FORVANDLER TREVIRKE SOM 
ELLERS VILLE BLITT VRAKET, TIL EKSKLUSIVE, MOTSTANDSDYKTIGE PRODUKTER SOM ETTERSPØRRES AV 
ENTREPRENØRER OG ARKITEKTER. 

AV MONA BIDNE

FORVANDLER  FORVANDLER  
TREVIRKE INGEN VIL TREVIRKE INGEN VIL 
HA, TIL TREVIRKE  HA, TIL TREVIRKE  
ALLE VIL HAALLE VIL HA
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Med ønsket om BREEAM-sertifisering 
på byggeprosjekter melder det seg et 
behov om mest mulig bruk av tre og 
fornybare ressurser som gir minimalt 

klimaavtrykk i bygg. Da er det viktig å utvikle trevirke 
med egenskaper som gjør at det kan erstatte stål, 
aluminium, betong og andre materialer. Og det er 
nettopp det som gjøres i bedriften med 12 ansatte i 
Rogaland. 

– Sammen med leverandøren vår i Danmark har vi fått 
eneretten på salg av termoeik i Norge. Dette er rød 
eik fra USA som ville blitt vraket på grunn av farge
feil. Når vi varmebehandler treet forsvinner farge
problematikken og holdbarheten stiger fra klasse 2 til 
klasse 1, sier Rasmussen. 

– Varmebehandlingen gjør at trevirke som for 
eksempel ask dermed kan brukes utvendig. Ask er 
et treslag som normalt ikke egner seg for utvendig 
bruk. Etter termobehandlingen får ask, som eik, 
holdbarhets klasse 1. Ask er i dag vanskelig å oppdrive 
i større mengder, og kommer ofte i korte lengder. Ved 
å gå over til eik har vi løst den utfordringen. 
Problemet med ubehandlet eik er at den jobber mye 
og har ofte kraftige spenninger i seg, og lite holder 
den på plass – det er alt annet som må vike. Men 
med varmebehandling fjerner du mye av bevegelsen 
i eika og får et mer stabilt trevirke med lengre levetid/
bedre holdbarhet. Et annet godt produkt som kan 
erstatte tradisjonelle byggematerialer som betong og 
aluminium er accoya, en furu fra New Zealand. Den 
går gjennom en behandling som gjør at vi gir den 50 
års garanti mot råte over bakken, og 25 års garanti i 
vann og jord. 

JOBBER INTENSIVT MED BRANNSERTIFISERING AV 
NYE PRODUKTER
– Bambusen vår har 25 års garanti mot råte og er 
enormt motstandsdyktig mot brann. Trevirket, som 
egentlig er en type gress, er blant annet brukt i det 
eksklusive boligprosjektet Grande Panorama i Drøbak. 
Vi jobber kontinuerlig med brannsertifisering av nye 
produkter og jobber tett med de ulike sertifiserings-
instituttene. Vi tilbyr brannimpregnering med 
Burnblock, som er det eneste brannimpregnerings
middelet som er dokumentert 100 % giftfritt og uten 
tungmetaller. Produktene som brannimpregneres 
tilfredsstiller de høyeste brannkrav for trevirke.

FANT OPP EN SPILELØSNING PÅ OPPFORDRING
Hovedkundene til WoodLink er byggevarehusene, 
hvor selve handelen foregår, men det er arkitekter, 
utbyggere og entreprenører selskapet er råd  givere 
for, og som de ofte bistår med beskrivelser til 
anbudsprosesser. 

Selv ble Rasmussen headhuntet til selskapet og har 
jobbet der siden 2019, de to siste årene som daglig 
leder. Han har for øvrig funnet opp en unik spile 
løsning som selskapet er alene om og nå har patent
søkt. Også her er det lagt vekt på bærekraft ved at 
løsningen kan demonteres og monteres opp igjen 
med redusert svinn og på kortest mulig tid. Spilene 
monteres ved bruk av remser av klips. Klipsremsene 
skrus til underlaget hvorpå spilene klikkes på plass. 
Avstand mellom spilene blir da helt lik.

– Byggebransjen har lenge etterspurt en slik løsning 
og jeg fikk en oppfordring fra Optimera, så da lagde 
jeg rett og slett et system, ler han. 

– Det er jo helt i min gate siden jeg både er bygg
mester og møbelsnekker. 

Grande Panorama i Drøbak. Foto: Borhaven Arkitekter AS.
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VIBEKE SPOLÉN ERSTAD HAR GOD 
ERFARING I Å VÆRE ENESTE KVINNE 
I EN MANNSDOMINERT BRANSJE. 
HUN ER NORGES FØRSTE KVINNELIGE 
TØMRERMESTER OG HAR HELT SIDEN 
HUN BEGYNTE PÅ YRKESSKOLEN VÆRT 
DET ENESTE KVINNELIGE INNSLAGET 
GJENNOM MESTEPARTEN AV SIN KARRIERE. 
OG DET HAR HUN TRIVDES GODT MED. 

AV MONA BIDNE

Først tok hun gymnaset, så valgte hun yrkesskolen. 
Vibeke Spolén Erstad har hele sitt liv gått sine egne 
veier og gjort det hun har lyst til. Og noe av det hun 
har likt aller best er å skape noe med hendene. 

– Pappa var tømrer, så jeg var med han rundt 
omkring, og vi bygde også på hytta sammen. Jeg liker 
hele prosessen fra å skrape i jorda på fjellet til å sette 
opp grunnmur og vegger og tak. Og det gjør jeg den 
dag i dag, selv om jeg jobber som takstmann og ikke 
som tømrer. 

Du begynte på yrkesskolen i 1978 og var eneste jente 
blant 39 gutter. Hvordan opplevdes det? 
– Det gikk bra. Det var et vidt spenn av gutter. Noen 
var 15 og kom rett fra ungdomsskolen, noen var 30 
og selv var jeg 18 etter å ha gått gymnaset. De var 
veldig inkluderende og lette å omgås. Skolen var 
veldig opptatt av at jeg ikke skulle dele garderobe med 
gutta og ga meg garderobe sammen med jentene på 
frisørlinjen. Det fungerte ikke fordi de startet senere 
på skolen enn meg. Garderobeproblematikken løste 
seg etter hvert. Det handlet jo bare om å skifte til 
snekkerbukse.  

IKKE OPPTATT AV Å SITTE ALENE I EN BRAKKE
Har du fått god støtte fra familie og venner underveis?
– Ja, far var jo tømrer og opptatt av jeg skulle fullføre 

og stå løpet ut. 
Derfor fikk jeg 
beskjed om å skaffe 
meg læreplass 
før jeg takket ja til 
skoleplassen. Det fikk 
jeg i Håndverksbygg, en 
liten bedrift på Nordstrand i 
Oslo. Før jeg begynte der ble jeg invitert til å bli med 
i med i et kvinnenettverk for kvinner i mannsyrker. 
De var så opptatt av at jeg som kvinne måtte kreve 
ting. Man skulle ha egen do og egen garderobe og så 
videre. Selv synes jeg det var veldig lite interessant 
å skulle sitte i en brakke for meg selv. Det er jo 
samholdet som gjør at man trives på jobb, så jeg 
droppet nettverket. Jeg hadde en kjempefin læretid 
hos Håndverksbygg, som besto av far, tre sønner og 
flere lærlinger.  

Hvordan var det å jobbe som eneste kvinnelige tømrer ute 
på byggeplassene? Er det noen egenskaper eller styrker 
som kvinner har og som kanskje ikke menn er like bra på?
– Gutta er kanskje litt mer reale, sier ting rett ut og 
skværer opp der og da om det er noe. Det kan være 
litt machokultur på enkelte byggeplasser – og jeg vet 
ikke om noen har dempet seg på grunn av meg. Som 
kvinne må du også tåle en trøkk, og det trenger ikke 
være negativt. Gutta kan være sterkere, men selv 
har jeg ikke vært plaget med å måtte be om for mye 
hjelp til tunge løft. For meg har det handlet om å bite 
tennene sammen og vise at du fikser det, for det gjør 
man jo. 
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Alltid
en av 
gutta

MESTERN
Foto: Svein Erik Furulund/
Aftenposten/NTB
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FRA TØMRERYRKET TIL TAKSTBRANSJEN
Mesterutdanningen tok du allerede som 24-åring. Det er 
veldig få kvinnelige tømrermestere i Norge – burde flere ta 
mesterutdanningen?
– Svennebrevet tok jeg i 1981, og senere mester
brevet. I forbindelse med mesterbrevet tok jeg teknisk 
fagskole. Både den og mesterutdanningen er fint å 
ha på plass, men det er den praktiske delen jeg har 
hatt mest bruk for. Selv om man selvfølgelig som 
mester har lært noe om blant annet administrasjon 
og regnskap som kan komme til nytte om man driver 
egen bedrift. 

Du har selv kombinert tømrermesterjobben med å ha 
små barn, og valgte etter hvert å skifte beite og utdannet 
deg til takstmann. Var det enklere å kombinere morsrollen 
med takstmannsjobben? 
– Ja, og jeg brukte den ene barseltiden til å bygge 
eget hus. For øvrig var det ikke lett å kombinere 
tømrerjobb med to små barn. Det var jo ingen som 
ønsket å passe barna så tidlig som klokka halv syv om 
morgenen. Med en mann som var mye ute og reiste, 
fant jeg ut at jeg som takstmann kunne jobbe både 
på kveldstid og på dagtid når barna var i barnepark 
mellom klokka 10 og 14. Etter hvert skjønte jeg at jeg 

måtte ha noe annet å lene meg på da jeg ble eldre, 
og søkte på takstmannsskolen. I dag jobber jeg som 
teknisk inspektør hos If Skadeforsikring. Her jobber 
jeg med skadeoppgjør ved større brann og vann
skader samt andre relaterte skader på bygg, og har 
god bruk for tømrerutdanningen.  

EN KUNNSKAP DU TAR MED DEG I LIVET
Hva må til for å få flere jenter til å velge yrkesfag?
– Det er ikke alltid unge i tiendeklasse vet hva de vil. 
Jeg var selv usikker på mitt valg videre på den alderen. 
Derfor tok jeg gymnaset før jeg fant ut hva jeg ville. 
Jeg tror et viktig sted å starte er med rådgiverne 
på skolen. De må kjenne godt til de yrkesfaglige og 
akademiske mulighetene.  

– Skal jeg trekke frem gode grunner til å bli tømrer, vil 
jeg si at det er lærerikt. Det er fysisk arbeid og du får 
gratis trim på jobben. Man får en kunnskap en kan 
dra med seg inn i voksen alder. Selv om jeg er 63 år 
er jeg fortsatt aktiv i tømrerfaget, mest i forbindelse 
med oppussing av hytta og boligene til barna. Ja, jeg 
er litt stivere og bruker litt mer tid enn før, men jeg vet 
hvordan det skal gjøres. Og jeg synes det er morsomt, 
avslutter hun. 

Nettverket som 
får kvinner inn i  

rørbransjen 
og å bli der 

INGEBORG-NETTVERKET, SOM BLE ETABLERT 
I 2016, ER ET NETTVERK AV OG MED KVINNER 
I RØRBRANSJEN. NETTVERKET ER OPPKALT 
ETTER NORGES FØRSTE KVINNELIGE RØR -
LEGGERMESTER – INGEBORG MARKUSSEN. 
STYRELEDER ELI HERMINE HEYERDAHL EIDE, 
STARTET NETTVERKET FOR Å SKAPE ET MILJØ 
FOR KVINNER I BRANSJEN – OG OGSÅ FOR Å 
ÅPNE ØYNENE TIL LEDERE, SLIK AT DE ØNSKET 

Å SATSE MER PÅ REKRUTTERING AV KVINNER TIL FAGET. NÆRMERE 1 000 
KVINNER ER SÅ LANGT MED I INGEBORG-NETTVERKETS LUKKEDE GRUPPE 
PÅ FACEBOOK. I TILLEGG HAR NETTVERKET EN ÅPEN FACEBOOK-SIDE MED 
2 200 FØLGERE AV BEGGE KJØNN.   

  INNHOLD
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  REKRUTTERING
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 – Det er ikke noe mystisk eller hemmelig med den 
lukkede gruppen på Facebook. Det er rett og slett 
en gruppe for jenter i rørbransjen, og handler om 
temaer som har med jenter og faget å gjøre. Her er 
det for eksempel mange som hjelper hverandre med 
å finne jobb, tipser om ledige læreplasser, de beste 
verneskoene og andre ting, sier styreleder Eli Hermine 
Heyerdahl Eide. Hun har selv jobbet som rørlegger og 
har kjent på hvor eksotisk det kan føles å være eneste 
kvinne blant mange menn ute på byggeplasser. 

– Mange jenter føler seg alene når de er ute og skrur, 
men gjennom dette nettverket får man et fellesskap 
og kan ha kontakt med hverandre. Man kan snakke 
med andre som ligner på en selv. Da vi etter å ha 
startet nettverket arrangerte samlinger for første 
gang, opplevde vi helt rørende scener. Mange hadde 
aldri møtt andre kvinnelige rørleggere før. Samlingene, 
som vi jevnlige arrangerer i samarbeid med partnerne 
våre, er viktige for å bygge fellesskap. Når det er 
sagt er ikke IngeborgNettverket bare for kvinnelige 
rør  leggere, men også for dem som jobber på kontor 
for en rørleggerkjede, jobber i en rørbutikk eller for 
den som vil utdanne seg i faget. Rett og slett for alle 
kvinner i hele rørbransjen, sier hun.  
 
– Jeg har vært med i flere nettverk i løpet av min 
karriere, helt fra jeg gikk på rørleggerlinja på videre
gående. Jeg opplevde at det eneste jeg hadde felles 
med de andre var at vi jobbet med noe utradisjonelt. 
Det var ikke nok for meg. Jeg tror at grunnen til at 
IngeborgNettverket fungerer er at det ikke bare 
handler om at vi er kvinner, men at vi jobber i et fag 
og en bransje vi er stolte av. Vi jobber for det som står 
nærmest oss selv.    
 
EGEN MENTORORDNING 
– Et viktig poeng med nettverket er også å 
skape relasjoner mellom kvinner og toppledere 
i bransjen gjennom en mentorordning. I fjor var 
13 kvinner med i mentorprogrammet, i år er det 
10. Mentorprogrammet er for kvinner i alle roller i 
rørbransjen. Målet med programmet er å få flere 
kvinner til å velge en karriere i rørbransjen – og å bli 
der. Kvinner er viktige for å bidra til kjønnsbalanse og 
mangfold – og de er viktige med tanke på rekruttering. 
Gutta har jo i årevis gjort det de tenker er best. 
Samtidig har de klagd på dårlig rekruttering – uten 
å ha kastet et blikk på halvparten av befolkningen – 
kvinner! Jeg må innrømme at det var en faktor som 
trigget meg til å starte nettverket.  

 Videreutvikling er et av verktøyene for å få flere 
kvinner til å bli i bransjen, og her presenteres mester
utdanningen som en av mulighetene.   
 
– Mesterutdanning er for de rørleggerne som ønsker 
å utvikle seg videre. Og jeg har lyst til å si at du kan 
bruke utdanningen som et springbrett ikke bare for å 
bli en leder, men også for å bli en bedre håndverker. 
Det er ikke alltid kvinner har lyst til å starte for seg 
selv, og om det skal være utgangspunktet for at man 
skal begynne på mesterutdanningen, er jeg redd vi 
mister mange. Hva med heller å markedsføre mester
utdanningen som en vei for å bli bedre i jobben og 
lære seg å forstå det som er viktig for sjefen din? Da 
blir man også en god ansatt. Slik sett kunne nesten 
mesterutdanningen vært en tilleggsutdanning for alle 
rørleggere.  
 
TA PLASS! 
Det er ikke bare rørbransjen som har behov for 
rekruttering. På spørsmål om hva som må til for å få 
flere jenter til å velge yrkesfag, mener Heyerdahl Eide 
at det er viktig å vise frem og normalisere kvinnelige 
håndverkere. 
 
– Det er viktig å vise at det ikke er én type kvinner, 
men mange ulike. Enkelte tror man må være så tøff for 
å bli rørlegger, derfor er det selvfølgelig viktig å rydde 
opp i en eventuell machokultur. Men det er også viktig 
å synliggjøre kvinnelige håndverkere. Får bedriften 
din en håndverkerjobb i en barnehage eller på en 
skole, så send de kvinnene du har ansatt til å gjøre 
jobben! La barn, unge og foreldre se det, slik at det 
blir normalisert at også kvinner gjør disse jobbene. 
Før koronaen ble mange elever i Trondheimsområdet 
presentert for en kvinnelig rørlegger som var med 
rundt på ungdomsskolene. Året etter var hele 9 av 29 
yrkesfagelever på rørleggerlinja jenter. Historisk har 
det vært bare 1 eller 2, og mange skoler har sjelden 
eller aldri jenter på rørleggerlinja. Det sier noe om hva 
gode rollemodeller betyr, avslutter hun og oppfordrer 
alle kvinnelige kollegaer til å ta plass.  

MESTERNMESTERN



  -ET BLAD FRA MESTERBREVNEMNDA    35

 FOKUS PÅ

2023 – hvor er kvinnene??
Det er 13 000 mestere som er menn i Norge og bare 672 som er 
kvinner. En av årsakene kan være at 87 prosent av mesterne er i 
bygg- og anleggsbransjen, som tradisjonelt sett har vært en manns-
dominert bransje. Nå skjer det en endring. Det er en økning i elever 
som søker yrkesfag totalt sett – og en økning av jenter som søker 
seg til mer mannsdominerte fag. Vi heier!

  INNHOLD  REKRUTTERING

5 147 360 15 56 25 64

BILFAG BYGGFAG ESTETISKE 
FAG

GRAFISKE 
FAG

MATFAG MØBEL- OG 
TREFAG

VERKSTED- 
HÅNDVERKS - 

FAG

ANTALL KVINNELIGE MESTERE, FORDELT ETTER FAGGRUPPE

av alle mestere  
er menn
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Taktekkerfaget er et av de fagene som sliter med 
rekruttering, og da Aagedal gikk av med pensjon 
og solgte eierandelen sin i bedriften han jobbet i, 
ville han se på hvordan han kunne vise unge hvilke 
muligheter som ligger i å ta fagbrev som taktekker. 
Det ble til at Aagedal fikk avtale med Kristiansand Tak 
og Membran, i 50 % stilling som faglig leder kunne han 
bruke sin 45årige lange kompetanse i faget videre  
for ungdom som er under utdannelse. 

– Jeg hadde lenge hatt gode kontakter med Nordic 
Waterproofing, som er Nordens største produsent 
av tettesjikt for tak. Fra deres proffavdeling Mataki 
fikk jeg forespørsel om å være med på å starte en 
rekrutterings gruppe. Første rekrutteringskampanje 
ble gjort på Tangen vgs i 2018, og siden har det bare 
eskalert. I fjor kjørte vi kampanje på syv videregående 
skoler fra Arendal til Flekkefjord. Og lærerne har ringt 
oss og bedt oss fortsette, sier Aagedal. 

TAKTEKKERMESTER ODD AAGEDAL HAR GJENNOM HELE SIN KARRIERE REFLEKTERT OVER AT DET VAR 
EN OVERVEKT AV SENIORER SOM TOK FAGBREV I TAKTEKKING, OG BARE EN LITEN ANDEL UNGE. DETTE 
SKYLDES AT DET ER LITE KUNNSKAP OM TAKTEKKERFAGET I SKOLEN. UNGDOM SOM VELGER BYGGFAG 
FÅR MYE INFORMASJON OM DE MER TRADISJONELLE TØMRER-, SNEKKER- OG RØRLEGGERFAGENE PÅ 
VG1, MEN FAG SOM TAKTEKKING OG STILLASBYGGING ER DET SVÆRT FÅ LÆRERE SOM KAN NOE OM, 
SIER HAN. 

– På besøkene våre, som vi gjennomfører for elever 
på Vg1, legger vi opp til at elevene, i grupper à 1215 
personer skal innom fire poster: En post med teori 
som Mataki står for, en post med en taktekker som 
legger asfaltbelegg, en post med en taktekker som 
legger pvctakbelegg og en post der vi presenterer 
isolasjonstyper til tak. Elevene rullerer fra post til post 
og vi bruker en hel dag. Til slutt venter et grillmåltid 
der Mataki står for mat og grilling. De står også for 
alt materiell som brukes. Det er mesterbedriftene 
Kristiansand Tak og Membran, Sørlandstak og 
Arendal Takservice som stiller med taktekkere som 
demonstrerer faget. Totalt serverte taktekkerteamet 
rundt 400 elever m/lærere på disse 7 dagene med 
praksis og teori. 

OPPFORDRER FLERE TIL Å HENGE SEG PÅ 
– Responsen både hos skolene og elevene har vært 
helt fantastisk. Og vi høster resultater i form av nye 

 TAR GREP FOR Å SIKRE 

 TAKTEKKERFAGET         AV MONA BIDNE
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Mesterutdanning

Hvor og hvordan?
Man tar hele studiet hjemmefra, inkludert 
eksamen. Man slipper å bruke tid på kostbare 
reiser og samlinger. Pensum ligger klart på 
nettet og man logger seg inn i det “digitale 
klasserommet” når det passer.

Med vår fleksible utdanning kan man studere 
hvor som helst, når som helst! 

Våre faglærere er tilgjengelig både på dagtid, 
så vel som kveld og helg, slik at studentene 
alltid får den hjelpen de trenger og 
oppfølgingen de ønsker! 

Det er også mulig å kombinere mester- og 
takstutdanning hos oss.

RING OSS
458 73 777 

SEND EPOST
tom@mesterakademiet.no

www.mesterakademiet.no
Norges rimeligste og mest fleksible 
mesterutdanning

Kr 48 000,-
Alt inkludert!

lærlinger. Vi pleier å si at om vi får én lærling er det 
flott, får vi flere er det en bonus. Etterspørselen etter 
lærlinger er høy hos lærebedriftene, sier han og 
oppfordrer andre mesterbedrifter i taktekking til å 
kopiere kampanjen. 

– Vi trenger mer blest om faget, ikke bare her i 
Agder, men i hele landet. Jo flere vi er som kan spre 
budskapet, jo flottere er det. Vi kan gjerne bidra med 
informasjon og råd om hvordan det kan gjøres. Her 
har utdanningsavdelingen i Agder fylkeskommune 
vært svært positiv, og har hjulpet oss med å finne 
kontaktpersoner ute hos skolene. Og lærerne i 
byggfag er like positive fordi det ikke er noen med 
taktekkerkompetanse som kan presentere faget. 
Bør ikke flere også ta mesterutdanning i taktekking? 

– Jo, ler Aagedal. Det er vi i full gang med! Alle de tre 
mesterbedriftene som er med på kampanjen har 
medarbeidere som begynner på mesterutdanning i 
taktekking nå. 
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       Rapporten konkluderer med at det i dag er stor 
mangel på kunnskapen og kompetansen som trengs 
for å etablere den nye industrien. LOleder Peggy 
Hessen Følsvik sier at rapporten er klinkende klar og 
slår fast at vi ikke vil kunne klare å utvikle ny, grønn 
teknologi uten å ha nok dyktige fagarbeidere. Vi 
mangler allerede tusenvis av arbeidstakere som vi er 
helt avhengige av for å lykkes frem mot 2030. At dette 
gapet fortsetter å øke med over 100 000 arbeidere i 
årene fremover er alvorlig, sier LOlederen.

Rapporten har kartlagt kompetanse og kunnskaps 
behovet for det grønne skiftet. Her ses det  på 
behovet innenfor åtte verdikjeder knyttet til bære
kraftig verdiskaping, der Norge både har komparative 
fortrinn og som regjeringen har ambisjoner for. 

PÅ OPPDRAG FRA LO OG NHO HAR OSLO ECONOMICS UTREDET KUNNSKAPS- 
OG KOMPETANSEBEHOVET SOM ER NØDVENDIG FOR AT NORGE SKAL LYKKES 
MED Å BYGGE NYE, GRØNNE VERDIKJEDER. SKAL VI NÅ KLIMAMÅLENE OG 
REALISERE PLANENE FOR ETABLERING AV NY INDUSTRI ER DET AVGJØRENDE 
AT VI HAR TILGANG PÅ NØDVENDIG KUNNSKAP OG KOMPETANSE. 

AV ELIZABETH HARTMANN

SKYHØYT BEHOV 
for flere fagarbeidere og 
fagskoleutdannede

"Av det estimerte 
behovet for ny 
sysselsetting er 
hele 50% innen 
håndverksyrker 
og operatører."



  REKRUTTERING FOKUS PÅ

  -ET BLAD FRA MESTERBREVNEMNDA    39

DEN GRØNNE OMSTILLINGEN KAN FØRE TIL KAMP 
OM RESSURSENE
Rapporten slår fast at det er et betydelig kunnskaps
behov i de åtte verdikjedene. Det vil kreve en stor 
innsats innen forskning og utvikling, både for ny 
teknologi og videreutvikling av eksisterende teknologi. 
Uten en målrettet og strategisk satsing vil den grønne 
omstillingen føre til kamp om ressurser i Norge. Oslo 
Economics anslår at de åtte grønne verdikjedene 
alene vil ha behov for ytterligere 13 000 til 115 000 
sysselsatte innen utvalgte yrkesgrupper, hvorav 
nesten 50% er håndverksyrker og operatører. De 
sier videre at dersom det blir mangel på tilgang på 
nødvendig kunnskap og kompetanse, kan det forsinke 
det grønne skiftet og svekke norsk konkurranseevne 
og verdiskaping.

Kartleggingen tar for seg fire etablerte verdikjeder 
som er under omstilling, eller som vil ha sentrale roller 
i andre verdikjeder: Maritim sektor, skog, kraftsystem 
og bærekraftige bygg. 

I tillegg er de fire nye verdikjedene kartlagt: Havvind, 
batteri, hydrogen samt karbonfangst og lagring. Selv 
om alle verdikjedene er unike, er mange av kompetan
sebehovene gjennomgående på tvers av bransjene. 
I tillegg til behov for kvalifisert arbeidskraft, er det 
også et stort kunnskapsbehov i alle bransjer. Dette 
vil kreve en stor innsats innen forskning og utvikling 
av nye teknologier, samt videreutvikling av og nye 
anvendelsesområder for eksisterende teknologi. 
Basert på analysene som er gjort er det identifisert 
en lang rekke yrker som samlet synes å være sentrale 
for å dekke kjernevirksomheten i de ulike bransjene. 
De tre viktigste hovedgruppene som vil bli etterspurt 
er sivilingeniører og IKTutviklere, ingeniører og 
arbeidsledere samt håndverkere og operatører. Av det 
estimerte behovet for ny sysselsetting er hele 50% 
innen håndverksyrker og operatører.

Under vises Oslo Economics’ analyse av relevante 
yrker det vil være behov for ved det grønne skiftet.

 Yrkesgruppene som er sentrale for det grønne skiftet
 Hovedgruppe Yrkesgrupper fra SSBs standard for yrkesklassifisering Viktige utdanningsnivå 

innenfor hovedgruppen

 Håndverksyrker   
 og operatører

Elektrikere mv. 
Bygningstekniske arbeidere
Bygningsarbeidere
Mekanikere og reparatører
Støpere, sveisere, platemedarbeidere mv.
Operatører innen borefag mv. 
Operatører metallproduksjon
Operatører innen produksjon av kjemiske produkter, 
Operatører innen treforedling og trelast 
Operatører av mobile maskiner mv. 
Dekks og maskinmannskap (skip)
Montører

Videregående fag 
og yrkesopplæring

KILDE: OSLO ECONOMICS ÁNALYSE AV RELEVANTE YRKER
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Rørentreprenørene Norge er en av 
bransjeforeningene som jobber aktivt 
for å rekruttere flere ungdommer.  
Vi har tatt en prat med fagsjef  
Eli Hermine Heyerdahl Eide for  
å få et innblikk i hva som gjøres.
– Bli Rørlegger er navnet på vårt arbeid med rekruttering og det meste er 
samlet på en egen nettside  blirorlegger.no. Spesielt populært har det 
blitt å klikke seg inn på den digitale messestanden som vi utviklet under 
pandemien, sier Eide. Der treffer man to lærlinger og en faglig leder i en 
rørleggerbedrift som svarer på mye av det man lurer på. En smart løsning 
som fungerer like godt nå som pandemien er over.

Rørbransjen 

TAR GREP

Spør folkene på digital messestand 
på blirorlegger.no

Rørambassadørene: Ida (Comfort Lier, Viken)  Britt Synnøve (Sig. Halvorsen. 
Rogaland) Katrine (Rørlegger Horghagen, Trøndelag), Ida (Halvard Thorsen, Agder), 
Severin (Grønne VVS, Viken/Oslo), Benjamin (Båtsfjord Rør, Finnmark) Odin (Arve 
Hagen/Assemblin, Innlandet) og Kjartan (Caverion Ålesund) og Daniel (Bend og Bøy, 
Finnmark og Aksel (Rørlegger sentralen, Oslo) som ikke var tilstede da vi tok bildet.

http://blirorlegger.no
http://blirorlegger.no
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– RørNorge/Bli Rørlegger har 13 opplæringskontorer 
rundt om i hele landet som følger opp lærlingene og 
gir dem fagteori og andre nødvendige kurs i løpet 
av læretiden. Den største forskjellen på RørNorges 
opplæringskontor og andre er at lærlingene får et 
eget fag og dokumentasjonsprogram utviklet av 
RørNorges opplæringskontor gjennom mange år, 
forteller Eide. Det bidrar til at lærlingene får de samme 
mulighetene til å utvikle sine teoretiske kunnskaper 
fra den dagen de begynner i lære.

SNAPCHAT VIKTIGSTE KANAL
Hun forteller videre at de bruker mange ulike kanaler 
for å nå ut til ungdommen, men at Snapchat er den 
kanalen hvor de er mest synlig. 

– Vi har satt sammen en gruppe med rørambas
sadører som har «takeover» på snapchat hver sine 
uker. Det betyr at de som følger Bli Rørlegger får 
være med på jobb og se hvordan rørleggerlivet 
egentlig er. og hva slags oppgaver man driver med. 
Rørambassadørene er enten lærlinger eller unge 
rørleggere som jobber i bedrifter som synes det er 
viktig å bidra til god rekruttering til faget.

"Det å rekruttere til  
yrkesfag er en stor å viktig 
jobb, og vi prøver derfor  
hele tiden å tenke nytt å  
utarbeide kampanjer og  
materiell som treffer  
ungdommen best mulig."

Jeg håper at mange ungdommer har søkt seg til 
rørleggerfaget når fristen snart går ut, avslutter Eide.

17580 

359
utførende rørleggere i Norge

er kvinner

Fakta om rørleggerfaget: 

 

rørleggerlærlinger 
2026

Søkertallene i 2022 var tidenes høyeste 

819 søkere til 591 skoleplasser

av disse er 119 kvinner 

7%
jenter
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DA MALERMESTER OG DEKORASJONSMALER LEIF ERIXON  
FLYTTET TIL LOFOTEN FOR Å PENSJONERE SEG, FIKK HAN DET  
ALTFOR TRAVELT TIL Å TA LIVET MED RO. I NORD-NORGE ER  
DET STOR MANGEL PÅ KUNNSKAP OM ANTIKVARISKE JOBBER.  
RESULTATET ER AT MANGE FLOTTE, FREDEDE HANDELSSTEDER  
LANGS KYSTEN MÅ RESTAURERES PÅ NYTT. 

AV MONA BIDNE. FOTO: LEIF ERIXON PRIVAT, BÅRD GUNDERSEN OG FORTIDSMINNEFORENINGEN

Det er ikke få jobber Erixon har vært involvert i siden 
han flyttet til Lofoten. Malermester og dekorasjons-
maleren med mer enn 40 års erfaring fra Oslo, har 
mange oppdrag for Nordland fylkeskommune og 
Museum Nord. De fleste av dem handler om å  
reparere skadene som feil behandling har gitt. 

– Det er nesten ingen kunnskap om hvordan gamle 
bygg, som ofte er malt med linolje, skal restaureres. 
Mange av jobbene handler om å fjerne den moderne 
malingen som gjør at bygningene flasser, og male dem 
opp igjen med linolje. Den manglende kunnskapen 
handler ikke bare om at utvendige flater blir feil 
behandlet, men også innvendige flater. Jeg jobber mye 
med å restaurere ådret treverk som har blitt dekket av 
plastmaling, sier han. 

– Antikvariske jobber er ikke så vanskelige, men det 
krever kunnskap om linolje og om viktigheten av 
å ikke bruke feil maling. Se bare på Holmenkollen Park 
Hotel, der fasaden ble skrapt ned for å tilbakeføre den 
til den opprinnelige med linoljemaling. Det koster fort 
mye penger når tidligere restaurering er gjort feil, sier 
han og får følge av Ulf Ulriksen, kulturminnerådgiver/
bygningsverntekniker i Nordland fylkeskommune. 

ØKENDE INTERESSE FOR KULTURARV, MEN 
MANGLENDE ØKONOMI
– Her i nord brenner det et blått lys om vi ikke 
får mer kompetanse og kunnskap. Det er uheldig 
også i et nasjonalt perspektiv. Her i nord har vi 
for eksempel steder som har vært gjenstand for 
alvorlige krigshandlinger og hvor store deler av 
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bygningsmassen forsvant under krigen. Det er bare 
litt igjen som illustrerer byggestiler fra før 1940, 
som russisk, nord og sørsamisk byggestil. Det er 
en økende bevissthet rundt å ta vare på kulturarv, 
men det er en mismatch mellom ønsket om å gjøre 
noe med det og kompetansen og økonomien til å 
gjennomføre det. 

– Det handler mye om tilgang på kompetanse. Vi 
skulle gjerne satt i gang med de prosjektene som er 
klare for restaurering, men vi kan ikke fordi vi over 
flere tiår ikke har prioritert utdanning innenfor de 
tre tradisjonelle håndverksfagene – mur, maling og 
tømmer. Vi er på hæla når det gjelder tradisjons
håndverk og det betyr at vi i praksis ofte må ut av 
fylket for å hente inn kompetanse. Det er en situasjon 
vi ikke liker fordi det fordyrer prosjektene, og har i 
enkelte tilfeller ført til at vi har fått dårlige produkter 
og i verste fall har måttet underkjenne kvaliteten og 
starte fra scratch igjen. Jeg har helt siden jeg begynte 
i fylkeskommunen for mer enn tre år siden vært 
opptatt av å samarbeide med skoler, opplærings
kontorer og bedrifter for å finne etterkommere til oss 
gråhårede menn som har formell og praktisk tilleggs
kompetanse, sier Ulriksen som selv er utdannet 
tømrer og bygningsverntekniker. 

TRENGER ET YNGRE HÅNDLAG
– Vi har hatt kjempeflaks. At Leif Erixon og kona fant 
et vakkert sted her i nord å slå seg ned på, har ført til 
at vi har fått mye gratis kompetanse gjennom hans 
erfaring og bakgrunn. Det eneste problemet er at vi 
er omtrent like gamle, så vi trenger noen ungdoms
kull som satser på tradisjonshåndverk – og gjerne 
noen museumsbedrifter som tar seg råd til å ta inn 
lærlinger. Det ligger dessverre ikke mye tradisjons
håndverk i fagplanene i skolen. Faglærere som skal 
drive opplæring må ofte hente inn ekstra faglitteratur. 
Skal vi fange opp ungdommen og få dem interessert 
må vi gjøre det før de blir satt til vanlig industriell 
bygging, for da blir de gjerne der. Derfor trenger 
vi museumssektoren. Det er den sektoren i Norge 
som har flest muligheter for å gi praktisk opplæring 
innenfor tradisjonshåndverkene mur, maling og 
tømmer, sier Ulriksen. 

EN KUNNSKAP SOM FÅR KULTURARV TIL Å LEVE 
OG SKINNE
– Det har vært lite kunnskap i skolen om antikvariske 
jobber, iallfall da jeg var yngre og utdannet meg til 
maler og malermester. Interessen for antikvariske 
jobber kom på nittitallet. Jeg fanget interessen, leste 
bøker og prøvde meg frem, og så utdannet jeg meg i 
dekorasjonsmaling i Stockholm, sier Erixon. 

 KOMPETANSE FOKUS PÅ
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Erixon har flere flotte prosjekter å se tilbake på. Ett av 
dem er Parkkvartalet bak Slottet, der han var prosjekt
leder for malermester Buer og jobbet med Buers 
egne dekorasjonsmalere. Prosjektet, som involverte 
mange mennesker, varte i rundt tre år og bestod av 
flere trappeoppganger, leiligheter samt fasademaling. 

En annen av dem som har hatt glede av Erixons 
kompetanse er Vidar Ellingsen som er sjette 
generasjons eier av handelsstedet Å i Lofoten. 
Dette er et av de mest komplette fiskeværene i 
Lofoten. Familien Ellingsen har donert seks av 
husene til stiftelsen Gamle Å, som drives som et 
levende museum under Museum Nord for å gi 
publikum innsikt i liv og virke i et fiskevær. To av 
husene er fredet, mens en større del av fiskeværet 
er vernet. Væreiergården er i privat eie og under 
restaurering. Huset ble bygget i 1864 og ble påbygd 
i 1896. Væreiergården holdes åpen for spesielle 
arrangementer, og hadde blant annet besøk og 
omvisning for kongefamilien sist sommer. 

– Malerfaget er intet unntak når det gjelder mangel på 
lokale tradisjonshåndverkere. Det er ikke lett å finne 
kompetanse, og det er ofte krevende å orientere seg i 
et mylder av materialvalg og teknikker. Tidligere hadde 
Nordland fylkes kommune en malingskonservator, 
Heinz Kursch, som bistod med faglige råd og 
ekspertise. Etter at han gikk av med pensjon er vi 
veldig fornøyde med at Leif Erixon har kommet til 
Lofoten med sin bakgrunn og kunnskap. Han har stått 
for maling med linolje både utvendig og innvendig 
på våre fredede hus Bakeriet og Øvergården, og 
innvendig i Væreiergården. Han har blant annet ådret 
innerdørene på nytt etter at den gamle dekoren 
begynte å flasse av. Han har også bidratt i et større 

prosjekt med restaurering av de gamle vinduene. Leif 
har bred kompetanse og er nøye med forarbeidet. 
Han lager for eksempel fargetrapper av tidligere 
malingslag og kommer med anbefaling i forhold til 
hvilken tidsepoke man skal føre et rom tilbake til, sier 
Ellingsen. Han legger til at de har dyrekjøpt erfaring 
med at det kan bli kostbart å velge feil materialer. 
På Væreiergårdens vestvegg ble det på 60tallet 
byttet kledning som ble malt med plast maling. Dette 
resulterte i råte, slik at kledningen måtte byttes. Også 
på Bakeriet var tran og linoljemaling malt over med 
plastmaling. 

– Vi er derfor veldig glade for å ha Erixon og 
hans kunnskap med på laget. Nå skal vi ta fatt på 
sveitservillaen Bekkhaugen som ble bygget av mine 
olde foreldre og stod ferdig til deres bryllup i 1909. 
Her håper vi også å kunne benytte oss av Leifs 
kompetanse.

Før- og etterbilde fra Parkkvartalet i Oslo, der Malermester Buer var ansvarlig for malerarbeidet. Prosjektet varte i tre år og omfattet 
flere trappoppganger, leiligheter og fasademaling.

Sveitservillaen Bekkhaugen ble bygget av Ellingsens 
oldeforeldre i 1909.
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På Alsvåg museum var veggene malt med akrylmaling over 
alkydmaling og den opprinnelige linoljemalingen i bunnen. 

Erixon fjernet all maling og malte opp igjen med linolje. 
I tillegg restaurerte han vinduene.

Vidar Ellingsen er sjette generasjons 
eier av handelsstedet Å i Lofoten.
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FREMTIDENS BYGG ER ALLEREDE BYGGET, SIES 
DET. OG TAR DU DEG EN TUR RUNDT I OSLO VIL 
DU SE MANGE EKSEMPLER PÅ ELDRE BYGG SOM 
NÅ ER SKODD FOR FRAMTIDEN. DET HANDLER 
OM SIRKULÆR ØKONOMI OG GJENBRUK, OG OM 
SNEKKER MESTER JENS SKAARA SOM ER EN AV 
NORGES FREMSTE EKSPERTER PÅ Å GJENSKAPE 
DØRER OG VINDUER TIL ORIGINAL STAND.

AV MONA BIDNE

Jens Skaara har sentral ansvarsrett for arbeid på 
vernede og fredede bygg, og har spesialisert seg 
på å forene gamle, originale dører og vinduer 

med ny teknologi. Der andre river og kaster, lager 
han løsninger som både tilfredsstiller antikvariske og 
miljømessige krav. Restaurering av dører og vinduer 
hører normalt inn under malermesternes virke, hva 
var det som fikk han som snekkermester til å satse på 
nettopp dette?

– I utgangspunktet har jeg holdt på med dører og 
vinduer siden 1992. Min far drev med eksport av 

dører og vinduer til det britiske og tyske markedet, og 
da jobbet jeg med dører og vinduer for det britiske 
nybyggmarkedet. Men så, rundt 2005, merket jeg økt 
fokus på restaurering av vernede og fredede bygg 
her hjemme. Jeg begynte å kikke litt på hva som ble 
levert til markedet, hvem som produserte og hvilke 
krav som ble stilt. Da så jeg at det var et gap mellom 
det leverandørene tilbød og det markedet ønsket. 
Rundt 2010–2011 besluttet Skaara Spesialvinduer å 
se på hva som skulle til for å få suksess i markedet, 
og fant at vi burde satse på større prosjekter i 
form av bygårder, primært i Oslo. Mange bygårder 
skiftet til moderne vinduer på 60, 70 og 80tallet. 
Vernemyndighetene stiller krav til at når vinduene 
igjen skal skiftes skal fasaden tilbakevendes til 
originalen. Vår forretningsidé ble at vi skal være den 
foretrukne leverandøren til vernede og fredede bygg. 
Vi tok utgangspunkt i kravene som ble stilt både i 
forhold til bygningsvern og til energi vennlighet, og 
utviklet vinduer med basis i de antikvariske kravene 
og med komponenter som ga vinduene en langt 
høyere kvalitet enn konkurrentenes. Produktene 
skal vare lenge og er dyrere, men vi ønsker å tilpasse 

Nytt støpejernsvindu på Tollboden Oslo
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produktene våre til det enkelte 
prosjekt og hva som er riktig for 

bygget, i stedet for å presse inn 
et standardprodukt, slik mange 

konkurrenter gjør. 

– Vi skal være en løsnings
leverandør, og det betyr 
at vi har kjerneprodukter 
som dekker 80 prosent 
av behovet. Vi leverer 
de siste 20 prosentene 
også, men ikke 
nødvendigvis fra egen 
produksjon. Vi har 
utviklet et nettverk av 
europeiske produsenter 
som gjør at vi kan 
levere alt som kreves 
til ulike prosjekter, 
det være seg om det 

er støpejernsvinduer, 
stålvinduer eller trevinduer. 35 prosent av 
omsetningen vår går på å ta ut vinduer og dører og 
restaurere dem. Konkurrentenes tilnærming er å 
ta de ut og kaste dem, for så å sette inn nye. Men 
vi ser at de originale vinduene og dørene har stor 
historisk verdi for bygget, og setter inn vinduer som 
er originale på utsiden, men nye på innsiden, slik at 
de tilfredsstiller dagens krav til vinduer. Kundene 
våre er ofte større entreprenører som ikke vet hva 
de skal gjøre med fredede og vernede bygg, og leier 
oss inn fordi de trenger vår kompetanse. De beste 
prosjektene vi har er der vi er med fra starten og kan 
gjøre de riktige valgene tidlig i prosessen, sier Skaara. 

Skaara Spesialvinduer har, i tillegg til bedriften med 
12 ansatte i Egersund, et heleid datterselskap med 
14 ansatte i Litauen og et med 12 ansatte i Estland. 
Men de fleste prosjektene som gjennomføres gjøres 
i Norge og spesielt i Oslo. Skaara kan fortelle om flere 
store og spennende prosjekter.

DEN AMERIKANSKE AMBASSADEN, SOMMERRO 
HOTELL OG MYE MER
– De mest spennende prosjektene handler gjerne om 
å jobbe i team med dyktige arkitekter og rådgivere 
som har respekt for byggenes originale kvaliteter. 
Ett av prosjektene er den gamle amerikanske 
ambassaden, som vi jobbet med i tre år. Bygget er 
fredet, men har en moderne arkitektonisk fasade. 

Arkitekten er finsk, men er amerikansk statsborger. 
Han har tegnet to bygg i Europa – den tidligere 
amerikanske ambassaden i Oslo og den amerikanske 
ambassaden i London. Det som er spesielt med 
ambassaden i Oslo er at det er utstrakt bruk av teak 
både innvendig og utvendig. Bygget har en BREEAM 
miljøstandard, som tar utgangspunkt i bærekraft. Den 
standarden krever at man ikke kan tilføre prosjektet 
tropisk trevirke. Det går greit om du rehabiliterer 
det originale treverket, men her var det betydelige 
skader på treet og vi trengte tilgang på ny teak. Vi 
jobbet for å få tak i gjenbrukteak, noe som ikke var 
så lett. Men under oppryddingen i regjeringskvartalet 
etter 22. juli, sorterte Statsbygg alle ødelagte dører 
og vinduer i teak i tre store containere, som vi 
etter hvert fikk til videre bruk ved reparasjoner av 
vinduer og dører i nye byggeprosjekter. Teaken har vi 
gjenbrukt på fire forskjellige prosjekter: Handels- og 
sjøfartens Hus i Bergen, samt Somerro hotell, den 
amerikanske ambassaden og Tordenskioldsgate 12 
i Oslo. Statsbygg ga oss materialet vederlagsfritt mot 
at det skulle brukes til rehabilitering. I den tidligere 
amerikanske ambassaden rehabiliterte vi 588 vinduer 
ved å bygge dem om til moderne trelagsglass med 
persienner innebygd i glasset. I tillegg rehabiliterte vi 
ambassadens gamle bibliotek med vinduer, dører og 
utsmykking. 

Andre prosjekter Skaara er stolt av er Rødbanken  
i Tromsø, som hadde aluminiumsvinduer, men hvor 
arkitekten ønsket å tilbakeføre til den 
originale fasaden. Vi tilbakeførte 
til originale vinduer, men 
med moderne glass som 
tilfredsstiller kravene til 
blant annet solskjerming. 

Rødbanken i Tromsø før og 
etter rehabilitering
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Sommerro hotell er et annet spennende prosjekt, 
forteller han. Her lå det gamle Vestkantbadet og 
det var mye trevirke som ble restaurert. Prosjektet 
omfattet mange fagområder og involverte samarbeid 
med rørlegger, murer, ventilasjon og beslag. 

Skaara Spesialvinduer 
avsluttet rett før jul et prosjekt 
rundt Fylkesmannens hus i 
Tordenskioldsgate 12 i Oslo. 
Byggherren er Entra asa som legger 
veldig stor vekt på sirkulærøkonomi og 
gjenbruk. Ny leietaker av bygget er 
Schjødt Advokater. Her ble rundt 300 
store teakvinduer bygget om fra koblede vinduer til 
moderne trelagsvinduer. En del originale vinduer ble 
til overs, og de ble bygget om til inn  vendige skille
vegger i fellesområder. Et godt eksempel på gjenbruk 
i praksis. 

– Stadig flere aktører er opptatt av ombruk for 
å redusere avfall og kutte utslipp. I forhold til 
bærekraft er det ingen tvil om at gamle bygg er bygget 
for å vare og at miljøet vil tjene på ombruk. Men for at 
byggene skal vare, må de vedlikeholdes på riktig måte, 
sier Skaara.

– Det er mange eksempler på at det er brukt moderne 
maling på murpuss, noe som gjør at fukten i pussen 
ikke blir borte og man får avskallinger. Heldigvis er det 
etablert organisasjoner som jobber med kunnskap 

rundt dette. Murbyen Oslo er et kompetansesenter 
som gjør en kjempejobb, og Bygg og Bevar er en 
organisasjon som fremmer gjenbruk og det å ta vare 
på det eksisterende.

VANSKELIG Å REKRUTTERE FOLK I OSLO
Jens Skaara tok mesterbrevet i 1996–1997 og har god 
nytte av det både i form av den kunnskapen det har 
gitt, og at det har bidratt til at han har fått sentral 
ansvarsrett for arbeid på vernede og fredede bygg. 
Han oppfordrer også selskapets lærling, som allerede 
har fagbrev i glassfaget og er i ferd med å ta fagbrevet 
i snekkerfaget, om å ta mesterutdanningen. – Vi er 
opptatt av å legge til rette for de som vil opp og frem, 
sier han, og kommer samtidig med et lite hjertesukk 
over rekrutteringen til faget.

– Vi har ca. 75 prosent av oppdragene i Stor
Oslo, som tradisjonelt har vært drevet 

av innleid, midlertidig arbeidskraft. 
Vi ønsker å rekruttere flere 

skandinavisk ansatte, men i Oslo 
er det problematisk å rekruttere 
til byggenæringen. Det har 
blitt en del innstramminger 
rundt innleid arbeidskraft, 
men rekrutteringen er fortsatt 

vanskelig. Her i SørRogaland 
er det ikke noe problem. 

Håndverksfaget har et godt rykte og 
det står respekt av å være håndverker, 

men i Oslo er det annerledes. Situasjonen 
er i ferd med å snu, men vi har sagt til oss 
selv at når vi skal rekruttere, skal vi gjøre 

det innenfor en radius på en time fra Oslo. Vi ønsker 
oss i det hele tatt flere skandinaviske ansatte. Når det 
er sagt har vi dyktige litauiske og estiske håndverkere, 
men de snakker stort sett med sine landsmenn og 
da blir det vanskelig å få til de kollegiale og faglige 
samtalene. Totalt sett koster det også mer å satse 
på arbeidsinnvandring, fordi de både skal ha samme 
betingelser og at vi i tillegg ofte må dekke bolig, 
avslutter han. 

Håndverksfaget har et godt 
rykte og det står respekt av 

å være håndverker, 
men i Oslo er det 

annerledes.

Møterom på Sommero hotell

Replika dør, Pressens Hus
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Høgslund har mesterbrev, bachelor i 
undervisnings pedagogikk og didaktikk og 
har vært aktiv sensor i Prøvenemnda. I dag 

driver han murmesterfirma og er nå vikarlærer på Vg2 
murerlinjen på Skedsmo vgs. Men det var ikke gitt at 
det var akkurat murer han skulle bli, forteller han. 

– Fatteren spurte meg om jeg hadde bestemt meg for 
hva jeg skulle bli. Nei, sa jeg, og da tok han frem en 
terning med seks alternativer. Terningkastet landet på 
4 og representerte murer- og flisleggerfaget, så da  
ble det det. 

FØR MÅTTE LÆRLINGENE TA PÅ SEG PENSKJORTA, 
NÅ MÅ ARBEIDSGIVERNE DET
Hva er annerledes med den arbeidshverdagen murer- 
lærlingene møter nå og den du selv hadde da du var ung?

– Mye har blitt snudd helt på hodet. Det var et godt 
innslag på Dagsrevyen her om dagen om at arbeids
giverne før gikk folk nøye etter i sømmene før de 
ansatte. Nå er det omvendt. Det er stor etterspørsel 
etter murere, og murerne er veldig nøye med hvilke 
arbeidsgivere de vil jobbe for. De tar ikke den første 
og beste læreplassen de blir tilbudt. De er veldig 
bevisste på hva de vil jobbe med. Noen vil jobbe med 
tegl, andre med flis eller de vil være med i et murerlag, 
sier han og legger til at han har hatt fem lærlinger 
gjennom årene. 

– Det er mye som har skjedd siden jeg begynte 
på bygg og anlegg. Nå har elevene mulighet for å 
prøve seg på de ulike fagene som hører innunder 
utdanningsprogrammet bygg og anlegg, for så å ta 
fordypning året etter. Det er på mange måter et pluss, 

men også et minus fordi man kan bli litt forvirret på 
grunn av litt for mange valgmuligheter. Som om jeg 
skulle komme til deg med 30 fliser du skulle velge fra. 
Det vil være lettere for deg å velge om jeg kom med 
et anbefalt utvalg. Man må jo ikke se hele trappen for 
å ta det første skrittet, pleier jeg å si til mine lærlinger 
og elever.

ELSKER Å RETTE OPP DÅRLIGE LØSNINGER 
For Høglunds del førte farens terningkast til at han 
tok mesterbrevet i 1988 og startet eget murerfirma 
i 1989. Mens han tok mesterbrevet jobbet han med 
rehabilitering av teglfasader som formann i Veidekke 
avd. Rehabilitering, som det het den gangen. Her var 
fokuset på borettslag, et stort ansvar som ga mange 
søvnløse netter for en ung murer, sier han. I dag tar 
han på seg det meste av jobber innen murerfaget,  
fra rehabilitering av bad og bygging av tilbygg og 
garasjer, arbeid med peiser, ovner og totalentrepriser 
på hele bygg. Men det er som sagt de litt 
utradisjonelle jobbene han liker best. I tillegg til 
kakkelovner da. 

– Jeg har vært litt byggmester Bob ved å ha egen 
lastebil og gravemaskin, som har gjort at jeg kan ta 
hele oppgaver fra grunnarbeid og opparbeiding av 
gressplen til arbeid med pipe og peis. Det er også 
mange piper og ildsteder som er murt feil, og som 
det er stort behov for etterarbeid og reparasjoner på. 
Det er i det hele tatt mange dårlige byggeløsninger 
fra jappetiden som dukker opp nå. Det ser jeg mer og 
mer av. Folk har nok også gjort en del ting selv som de 
ikke burde ha gjort. Men nå er det strengere krav til 
dokumentasjon av at jobber skal være gjort av fagfolk, 
og det er bra. 

MURMESTER ØYVIND HØGSLUND HAR LIDENSKAP FOR KAKKELOVNER OG LIKER ELLERS Å BRYNE SEG 
PÅ LITT UTRADISJONELLE OPPDRAG. SOM Å FIKSE UTFORDRENDE STØTTEMURER MED UTGLIDNINGER, 
LEDE BORT OVERVANN OG Å RETTE OPP DÅRLIGE LØSNINGER FRA JAPPETIDEN. I TILLEGG TIL Å LÆRE 
UNGE OM MURERFAGET. 

 
AV MONA BIDNE

BRENNER FOR
KAKKELOVNER
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FORKJÆRLIGHET FOR KAKKELOVNER
Handler det om montering av nye kakkelovner eller 
restaurering av gamle? Er det stor etterspørsel, ikke  
minst nå med høye strømpriser? 

– Det er sjelden reparasjoner på kakkelovner, for de 
holder i mange år. Men de skal vedlikeholdes, feies 
og fuges på nytt etter noen år. Markedet for nye 
kakkelovner er forholdsvis stabilt, de koster jo mye. 
Folk ser nok mer på kakkelovnene som et møbel eller 
et investeringsobjekt enn en varmekilde, selv om de 
overgår det meste når det gjelder varme. Vi snakker 
om teknologi fra 1600tallet med en virkningsgrad 
på hele 94 prosent av veden. SINTEF på Kjeller har 
testet dette for meg og både de og kakkelovnekspert 
William Jansen i Fredrikstad var meget imponert over 
resultatet. Men med en prislapp fra noen og sytti

tusen og opp til et par hundre tusen kroner, så tror 
jeg yngre kunder som vil ha vedfyring heller kjøper en 
klebersteinsovn. Den bygger på noe av det samme 
prinsippet. Jeg merker helt klart at mange velger 
vedfyring, så det er absolutt en del ovnsmonteringer. 

Opplever du at du har en konkurransefordel ved å være 
murmester, ikke bare murer?

– Ja, absolutt. Kundene setter pris på at du er mester, 
det viser at du har utdanning og kan et fag som er 
viktig for dem. Det står jo ikke akkurat i pannen din 
om du er en flink eller dårlig håndverker, men mester
merket er et kvalitetsstempel som betyr mye for dem. 
For meg er mestermerket en adelstittel. Jeg er stolt 
av faget mitt og bruker tittelen for alt det er verdt, 
avslutter han. 
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– Ekte hverdagshelter fortjener en medalje sa  
daglig leder Martin Husebø og overrakte diplom  
og medaljen for lang og tro tjeneste til Antoni  
M. Czajkowski, Arild Asgautsen og Kurt Einar  
Hetland. De har alle over 30 års tjeneste for søster 
bedriftene i NSL ISO Gruppen og ALUSTAR.  
Til sammen representerer de fire på bildet mer  
enn 150 års erfaring i stillasbyggerfaget. 

Daglig leder Martin Husebø ble landets første stillas
mester da han var ferdig med mesterutdanningen 
i 2004. Han var tillitsvalgt i Stillasentreprenørenes 
forening (SEF) i 30 år, og var i samarbeid med bransje 
foreningen selv med på å få faget innlemmet i mester
brevordningen. Han har også jobbet som sensor i 
prøvenemnda for stillasbyggerfaget i mange år. 

– Selv skulle jeg hatt medaljen for lang og tro tjeneste 
for lenge siden med tanke på at jeg var med på å 
bygge opp NSL ISO Gruppen fra 1980, ler han, og 
legger til at selskapet ble videreutviklet og solgt ut 
av konsernet i 2007. Da ble han og de tre jubilantene 
ansatt i søsterselskapet ALUSTAR, noe som betyr at 
han har mer enn 40 år i samme selskapsstruktur. 

Men foreløpig er det altså Czajkowski, Asgautsen og 
Hetland som har fått medaljen.

– Som daglig leder og eier av selskapet blir det litt 
unaturlig å tildele seg selv utmerkelser, sier Husebø. 

Arild Asgautsen, som har fagbrev i stillasbyggerfaget 
og er leder i Alustar Services, opplevde det som 
fantastisk å få utdelt medaljen for lang og tro tjeneste. 

– Det var fantastisk positivt og helt uventet. Tiden går 
så fort, men man tenker ikke på det. Det er en flott 
påminnelse på at man har et bra miljø og bra arbeids
kolleger når man har vært et sted i over 30 år, sier han 
og kan røpe at medaljen skal henges opp på veggen 
på hytta.

– Der skal jeg kose meg med og kikke på den, sier han.

SOLA-BEDRIFTEN ALUSTAR AS FEIRET JUBILEUM 
MED EN FEST OG MARIA MENA KONSERT I DNB 
ARENA LØRDAG 3. DESEMBER 2022. PÅ FESTEN 
BLE TRE AV MEDARBEIDERNE HEDRET FOR LANG 
OG TRO TJENESTE. 

Fra venstre: Daglig leder Martin 
Husebø, Antoni M. Czajkowski,  
Arild Asgautsen og Kurt Einar 
Hetland.

MEDALJEN FOR LANG 
OG TRO TJENESTE er en 
anerkjennelse til arbeidstakere med mist 25 
års tjeneste hos samme arbeidsgiver eller på 
samme arbeidssted. Medaljen er tegnet av 
Brynjulf Bergslien og lages av Det Kongelige 
Selskap for Norges Vel. Medaljen ble første  
gang utdelt i 1888. 

ALUSTAR AS produserer et stillas- 
konsept i aluminium som ble typegodkjent i 
henhold til HD 1000 første gang i 1995. Nye  
krav i henhold til NS-EN 12810 og NS-EN 12811  
og den norske produsentforskriften tilsa ny 
sertifisering/typegodkjenning som er gyldig  
til 2031. Alustar-stillasene gir forbedret produk-
tivitet, halvert vekt og økt styrke sammenlignet 
med konvensjonelle stålstillaser. Selskapet 
leverer stillaser i inn- og utland både offshore 
og til landbaserte prosjekter. 

HEDRET FOR 
LANG OG TRO 
TJENESTE

AV MONA BIDNE
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AINA (32) HAR SNART 
TO FAGBREV
TO AV TRE BEDRIFTER MANGLER FAGFOLK, 
VISER EN UNDERSØKELSE FORETATT AV NHO. 
DET GJØR DEM SOM FAKTISK TAR EN FAG -
UTDANNING SVÆRT ETTERTRAKTET. 

Aina er i gang med fagbrev som murer. Fra før har 
hun fagbrev i betongarbeid. 

Det er nettopp flere som lærlingen Aina nærings
livet ønsker seg. Folk som tørr å satse, å få seg en 
fagutdanning.

For mangelen på arbeidskraft er stor. To av tre 
bedrifter sier at de ikke har nok ansatte med rett 
kompetanse og utdanning.

Det er spesielt innen helse og omsorgssektoren 
og bygg og anlegg det mangler fagfolk.

Regiondirektør Tone Grindland i NHO Rogaland 
sier dette bremser utviklingen.

– Det handler blant annet om å tape forretnings
muligheter. Det er én konsekvens av å ikke ha 
relevant kompetanse. Det kan også hende at man 
forvitrer fagmiljøer i en bedrift fordi man ikke er 
nok folk som kan det en skal kunne.

Aina Amalie Nordås angrer ikke på at hun tar ny 
fagutdanning i voksen alder, og anbefaler det på 
det sterkeste til flere.

– Du må bare tørre å satse, og være tøff nok. Jeg 
tror det er mange som angrer på at de ikke har 
gjort det. Det er aldri for sent å begynne.

SAKSET FRA KJØKKENSKRIVEREN

Trenger 
du faglig 
oppdatering? 

Vi tilbyr mange ulike kurs som 
gir deg gode verktøy til din 
jobb. Hva med viderutdanning 
innen ledelse, eller kanskje 
logistikk på fagskolen?

                                              

                                              

Skann QR-
koden og finn 
det kurset som 
passer for deg!

22 47 60 00
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Det sier Børre Finsrud, daglig leder i
Isoenergi AS. Isoenergi bruker isolasjon laget 
av glass. Den produseres i England, og 
råstoffet består av 80 prosent resirkulerte 
glass-flasker.Kortsagtblåsesisolasjoneninn
i yttervegger, etasjeskillere, skråhimlinger og
himlinger mot kaldt loft. Prosessen er rask,
renslig og effektiv. Når alt er lagt til rette
isoleres et helt hus på en dag.
– I tillegg til miljøfaktoren er denne
prosessen nesten støvfri. Den forårsaker
ikke kløe, den gir nesten ingen avfall, og
innblåsingen er så og si lydløs. Dessuten
er den svært konkurransedyktig på pris. Hvis 
man etterisolerer loftet sitt, så tjener man 
inn kostnaden på cirka to år med dagens 
strømpriser, fortsetter Finsrud.

UTVIDER STADIG
Siden Finsrud etablerte selskapet i 2008,
harfirmaetutvidetmedflereavdelinger.De
har i dag avdelinger i Vikersund, Drammen,
Bergen, Arendal og Trondheim. I tillegg har de 
avdelinger både i Akershus og Innlandet. 
Firmaetsøkerstadigetterflere,ogerpr.i
dag i dialog om ytterligere 4–6 avdelinger.

EGNER SEG OVER ALT
Isoenergi utfører i hovedsak isolering
av nybygg for entreprenører og
byggmesterbedrifter, men har også en del
etterisolering av eldre bygg.
Blåseisolasjon egner seg over alt, i
både nybygg og eldre bygg. I lukkede
konstruksjoner som vegger og skråhimlinger

blir isolasjonen komprimert, og kan leveres
med lambdaverdi helt ned til 0,033.
Isolasjonen er garantert synkefri, og innehar
de samme branntekniske egenskapene som
faste isolasjonsplater- A1, ubrennbart.
– De nye byggeforskriftene stiller strenge
krav til isolasjon i boliger, hytter og
næringsbygg.
Blåseisolering er et svært godt alternativ, og
forenkler isolerings-prosessen betraktelig,
avslutter Børre Finsrud.

–RASKTOGEFFEKTIVTBLÅSESISOLASJONENINNIALLEKONSTRUKSJONER,MEDENKVALITET 
SOMERVELSÅBRASOMTRADISJONELLISOLASJON.GLEMDETRADISJONELLEISOLASJONSPLATENE,
BLÅSEISOLERINGERBEDRE,RASKERE,RIMELIGERE,OGSKÅRERHØYTMILJØMESSIG.

Isoenergi tilbyr også etterisolering av eldre bygg, men utfører i hovedsak isolering av nybygg for
entreprenører og byggmesterbedrifter.

Blåseisolering er et effektivt alternativ til
tradisjonell isolasjon og forenkler byggeprosessen.

Etterisolering med 30 cm tykkelse på et kaldt 
loft på 100 kvm, utføres på under én time.

RØROS YTTERDØRER ER 

BYGGET PÅ GOD KVALITET 

SLIK DE I GENERASJONER 

ER HÅNDLAGET PÅ RØROS. 

ALLE PRODUSERES MED 

SOLID DØRSTAMME 

FØR ISOLERING OG 

PANELING. DØRENE 

SKREDDERSYS I HVERT 

ENKELT TILFELLE MED TANKE 

PÅ GLASS, BESLAG OG 

OVERFLATEBEHANDLING.

MODERNE DØRER
Våre moderne dører er bygd opp av plater i 
høytrykkslaminat (HPL) og aluminium som 
gir høy stabilitet og lang levetid. De tåler 
svingninger i temperatur og fuktighet og er 
motstandsdyktig mot støt, riper og hakk. 
Dørene er meget godt isolert (u-verdi: 0,7) 
med 3-lags energiglass med sikkerhetsglass 
utvendig.
Dørene leveres med 25 mm kompositt-
terskel med tanke på universell utforming.
Moderne dører gir muligheter for løsninger 
som digitale låssystemer, skjulte hengsler og 
design av egen dør.

SPEILDØRER EKSKLUSIV
Speildørene våre er bygd opp av stamme 
og dørblad i accoya, med frisede fyllinger 
både på innsiden og utsiden. Alle 
speildører kan leveres med ulike glass- og 
sprosseløsninger. 
Dørene leveres med en kompositt-terskel 
eller hardtre terskel. Alle valg kan tilpasses 
og skreddersys etter ønske.
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PANELDØRER EKSKLUSIV
Røros Paneldører Eksklusiv er bygd opp av 
stamme og dørblad i accoya, er fylt med 
50mm isolasjon og er med panel i accoya 
på utsiden. Innsiden har glatte fyllinger som 
standard, men du kan også få den med friset 
fylling. Dørene leveres med en kompositt 
eller hardtre terskel. Egne valg av glass, 
sprosser, panel, farge eller størrelse tilpasses 
og skreddersys. 
 
FORDELENE MED ACCOYA
Accoya er modifisert furu og er ansett som 
verdens mest stabile tresort. Svelling og 
krymping er redusert med 75-90 prosent 
sammenlignet med vanlig furu.
Maling og beis hefter ekstremt godt på 
overflaten. Tester viser betydelig lenger 
intervall før vedlikehold sammenlignet med 
en vanlig furu-dør. Glans og fargeektehet 
beholdes betydelig lengre, spesielt på mørke 
farger. Derfor gis det meget lang garanti på 
accoya dører uansett størrelse og fargevalg.

KVALITET I 
GENERASJONER

 Flanderborg grønn venstrespeildør med overlys. 
Røros DV leverer også terrassedører og skyvedører.

 Isoenergi tilbyr også etterisolering av eldre bygg, men utfører i hovedsak isolering av nybygg for 
entreprenører og byggmesterbedrifter. 

 Blåseisolering er et effektivt alternativ til 
tradisjonell isolasjon og forenkler byggeproserssen.

 Når alt er lagt til rette, blåseisoleres en enebolig 
på én dag.

 Bergstaden hvit venstre speildør.

 Døren en standardmodell med tilvalg uten 
synlige hengsler, som gir god innbruddssikring og 

et renere utseende. 

– RASKT OG EFFEKTIVT BLÅSES ISOLASJONEN INN I ALLE KONSTRUKSJONER, MED EN KVALITET SOM 

ER VEL SÅ BRA SOM TRADISJONELL ISOLASJON. GLEM DE TRADISJONELLE ISOLASJONSPLATENE, 

BLÅSEISOLERING ER BEDRE, RASKERE, RIMELIGERE, OG SKÅRER HØYT MILJØMESSIG.

BLÅSEISOLERING  
ER FREMTIDEN

Det sier Børre Finsrud, daglig leder i 
Isoenergi AS.
Isoenergi bruker isolasjon laget av glass. 
Den produseres i England, og råstoffet 
består av 80 prosent resirkulerte 
glassflasker. Kort sagt blåses isolasjonen inn 
i yttervegger, etasjeskillere, skråhimlinger og 
himlinger mot kaldt loft. Prosessen er rask, 
renslig og effektiv. Når alt er lagt til rette 
isoleres et helt hus på en dag.
– I tillegg til miljøfaktoren er denne 
prosessen nesten støvfri. Den forårsaker 
ikke kløe, den gir nesten ingen avfall, og 
innblåsingen er så og si lydløs. Dessuten 
er den svært konkurransedyktig på pris, 
fortsetter Finsrud.

UTVIDER STADIG
Siden Finsrud etablerte selskapet i 2008, 
har firmaet utvidet med flere avdelinger. De 
har i dag avdelinger i Vikersund, Drammen, 
Bergen, Arendal og Trondheim. Firmaet 
søker stadig etter flere, og er pr i dag i 
dialog om ytterligere 4-6 avdelinger.

EGNER SEG OVER ALT
Isoenergi utfører i hovedsak isolering 
av nybygg for entreprenører og 
byggmesterbedrifter, men har også en del 
etterisolering av eldre bygg.
Blåseisolasjon egner seg over alt, i 
både nybygg og eldre bygg. I lukkede 
konstruksjoner som vegger og skråhimlinger 

blir isolasjonen komprimert, og kan leveres 
med lambdaverdi helt ned til 0,033. 
Isolasjonen er garantert synkefri, og innehar 
de samme branntekniske egenskapene som 
faste isolasjonsplater- A1, ubrennbart.
– De nye byggeforskriftene stiller strenge 
krav til isolasjon i boliger, hytter og 
næringsbygg.
Blåseisolering er et svært godt alternativ, og 
forenkler isolerings-prosessen betraktelig, 
avslutter Børre Finsrud.
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BLÅSEISOLERING
minsker strømregningen,  
og øker komforten

ANNONSE

Trenger 
du faglig 
oppdatering? 

Vi tilbyr mange ulike kurs som 
gir deg gode verktøy til din 
jobb. Hva med viderutdanning 
innen ledelse, eller kanskje 
logistikk på fagskolen?

                                              

                                              

Skann QR-
koden og finn 
det kurset som 
passer for deg!

22 47 60 00
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FERDINAND (20 ÅR) FRA ASKER HAR BEGYNT SIN 
REISE MOT Å BLI EN DYKTIG FAGPERSON INNEN 
KONTOR- OG ADMINISTRASJONSFAGET. SOM 
LÆRLING I MESTERBREVNEMNDA HAR HAN FÅTT 
EN UNIK MULIGHET TIL Å LÆRE AV ERFARNE 
FAGFOLK MED ULIKE FAGLIGE BAKGRUNNER. 
MÅLET ER Å BYGGE EN SOLID GRUNNMUR FOR 
SIN FREMTIDIGE KARRIERE I ARBEIDSLIVET. 
FERDINAND STARTET SIN LÆRLINGPERIODE  
2. SEPTEMBER I FJOR OG HAR ALLEREDE VIST AT 
HAN ER EN IVRIG OG DEDIKERT LÆRLING. HAN 
UTTRYKKER SIN STØRSTE TILFREDSHET MED LÆRE-
PLASSEN, OG SER FRAM TIL Å LÆRE SÅ MYE SOM 
MULIG OM FAGET SITT FØR HAN SNART SKAL OPP 
I FAGPRØVE. VI STILTE HAN TI KJAPPE SPØRSMÅL:

AV ERLEND SEPPOLA

Hvorfor valgte du å bli lærling i Mesterbrevnemnda?
Jeg ble fortalt at det er et godt arbeidsmiljø, og at 
man får bli med på alle prosessene. At man får ta 
del i alle oppgaver som blir gjort på kontoret, fra 
markedsføring, administrering og møter til det sosiale. 
Jeg fikk også på forhånd høre at det er et inkluderende 
arbeidsmiljø og at jeg ville få varierte arbeidsoppgaver. 
Jeg har tidligere vært vant med å gjøre veldig 
repeterende oppgaver. 

Hva er det du liker best ved å være lærling i 
Mesterbrevnemnda?
Jeg liker det sosiale med å jobbe her, og føler at jeg 
kan spøke og bringe energi til kontoret. Jeg liker også 
veldig godt å snakke med folk og oppleve at man får 
praktisert faget, ikke bare det teoretiske. 

Hvordan har du tilpasset deg til arbeidslivet som lærling?
Jeg har begynt å drikke mye mer kaffe. Har aldri vært 
noe fascinert av å sitte på skolebenken å pugge, ha 
prøver og lignende. Jeg liker å gjøre ting i praksis 
istedenfor den mer teoretiske delen av å kunne 
kontor og administrasjonsfaget.

Hva har du lært så langt i din læretid i 
Mesterbrevnemnda?
Alt rundt mesterbrevordningen var nytt for meg, så 
dette ble et helt nytt tema generelt, men jeg synes det 
gir en stor mestringsfølelse å klare arbeidsoppgavene. 
Jeg synes det er veldig kult å forklare til venner og 
familie hva jobben dreier seg om, for det er ikke er så 
ofte man hører om det på skolebenken. Det er også 
veldig givende å ha en jobb med mening, og ikke minst 
lære noe som for meg er helt nytt. 

Hva synes du er den største utfordringen ved å være 
lærling i Mesterbrevnemnda?
Reiseveien, og å måtte stå opp så tidlig. Det er noe 
helt annet enn da jeg gikk på skole i Asker. Men 
utenom en noe lang reisevei, som absolutt er verdt 
det, så er det ingen store utfordringer. 

Hvordan jobber du for å få mest mulig ut av læretiden?
Jeg snakker med veilederen min, slik at jeg forstår og 
er sikker på arbeidet jeg gjør. Jeg prøver også å sette 
av litt tid hver dag til å gjøre skoleoppgaver, slik at jeg 
er trygg på mine evner før jeg skal opp til fagprøve. 

Hvilken rolle spiller mentoren din i læretiden?
Hege, som er fagsjef for mesterregisteret, er veldig 
flink til å instruere, er mottagelig for spørsmål og 
har sagt at hun er tilgjengelig når som helst dersom 
jeg lurer på noe. Det er veldig trygt å ha en person 
som Hege. Terskelen for å spørre om ting blir lav og 
hun oppfordrer meg stadig vekk til å spørre mer. 
Det bidrar til at jeg ikke går rundt og er usikker på 
avgjørelsene jeg tar.

BLI KJENT
MED LÆRLING 
FERDINAND!
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Motvirkning av ulovlig 
bruk av mestermerke 
og/eller mestertittel er 
ifølge mesterne selv en 

av Mesterbrevnemndas 
viktigste oppgaver. 

Mesterbrevloven hjemler 
dette arbeidet, samt gir mulighet 

til ileggelse av overtredelsesgebyrer. Vi følger utviklingen tett 
og behandler både tips vi mottar og saker vi selv registrerer, 
sier rådgiver Thomas Tveit i Mesterbrevnemnda.

I 2022 behandlet sekretariatet 94 saker, noe som er en liten 
nedgang fra 104 året før. Elleve av disse ble sendt til Statens 
Innkrevingssentral for innkreving av 1. gangs overtredelses
gebyr, hvorav tre av disse også ble sendt til innkreving av  
2. gangs overtredelsesgebyr.

Sakene gjelder henholdsvis bruk av mestermerket i 38 
tilfeller, bruk av mestertittelen i 33 tilfeller, bruk av både 
merket og tittel i 17 tilfeller, mens seks av sakene er av  
andre årsaker. 

En stor del av sakene avdekkes ved mottak av tips utenfra, 
i tillegg til at interne kartlegginger avdekker en del av 
tilfellene.

Vi oppfordrer alle mestere til å logge seg inn på  
Mitt mesterbrev og sjekke at riktig firmatilknytning er  
registrert og å knytte seg til bedriften dersom dette mangler. 
Et oppdatert og korrekt mesterregister bidrar til å redusere 
muligheten for å bli mistenkt for ulovlig bruk av mester
merket eller mestertittelen for mesterne der ute, sier Tveit 
som har registrert at det i den senere tid er mange som har 
fulgt oppfordringen om å oppdatere sine opplysninger.
Mesterbrevnemnda er veldig opptatt av å avdekke og 
forhindre ulovlig bruk. Dette svekker tilliten til ordningen og 
er noe vi må til livs. Vi ber om tips dersom noen mistenker 
ulovlig bruk av mestertittelen og/eller mestermerket.  
Man kan enkelt sende inn tips via nettsiden vår, ved å  
logge seg inn på Mitt mesterbrev eller på epost til  
post@mesterbrev.no. Tipsene bør dokumenteres,  
for eksempel med bilde, og alle tips behandles anonymt, 
avslutter Thomas Tveit.

ULOVLIG BRUK AV
MESTERMERKET

Hva synes du er det viktigste å fokusere på for å bli en god 
arbeidstaker?
Levere oppgaver til tiden. Møte opp til riktig tid. Vise 
at man jobber selvstendig, og ikke være redd for å 
gjøre feil. Hvis man går rundt og tenker på at man gjør 
feil eller kan gjøre feil, vil det hindre progresjonen. 
Derfor er det viktig å ha gode rollemodeller og en 
mentor som følger meg opp, slik at jeg vet at jeg gjør 
noe riktig og ikke bruker tiden min på å lure på hva jeg 
skal gjøre, eller meningen med arbeidet mitt.

Hvordan ser du for deg fremtiden din etter at du har 
fullført læretiden i Mesterbrevnemnda?
Drømmejobben er å drive en egen bedrift med fokus 
på biler, detaljering og tuning. Det at jeg lærer meg det 
å drifte en bedrift nå bidrar til at jeg har en god innsikt 
i hvilke fallgruver som finnes. Nå vet jeg mye mer 
om logistikk, fakturering, regnskap, administrative 
oppgaver og kundeservice enn det jeg gjorde før. Alle 
disse tingene er relevant for meg når jeg skal fortsette 
ut i verden med fagbrevet i hånden.

Hva synes du er det viktigste for å lykkes som lærling?
For å lykkes som lærling bør man være sosial, si ja og 
være serviceinnstilt. Man må også være villig til å ta til 
seg ny informasjon, og ikke være redd for å spørre om 
noe hvis man lurer. Jeg hadde første året som lærling i 
en annen bedrift og er veldig glad for å ha andre året i 
Mesterbrevnemnda.

BLI LÆREBEDRIFT!
Vi i Mesterbrevnemnda er stolte av å ha en lærling, 
og vi vet viktigheten av å være gode rollemodeller. 
Bedrifter som tar inn lærlinger gjør en veldig viktig 
jobb, og sørger for fremtidens fagfolk. Vi har derfor 
en oppfordring til alle mesterbedrifter: Bli godkjent 
lærebedrift om dere ikke allerede er det og sørg for 
å ha én eller flere læringer!

https://www.mesterbrev.no/mestere/
mailto:post%40mesterbrev.no?subject=
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Vestland
Aktive: 1929
Nye: 69

Vestfold  
og Telemark
Aktive: 1326
Nye: 49

Trøndelag
Aktive: 1232
Nye: 35

Troms og 
Finnmark
Aktive: 490
Nye: 22

Rogaland
Aktive: 1235
Nye: 53

Oslo
Aktive: 877
Nye: 43

Nordland
Aktive: 444
Nye: 23

Møre og 
Romsdal
Aktive: 572
Nye: 26

Innlandet
Aktive: 1003
Nye: 36

Agder
Aktive: 1003
Nye: 49

Viken
Aktive: 3544
Nye: 163

ANTALL MESTERE  
ØKER I ALLE  
FYLKER
Årsstatistikken for 2022 viser at det er 
13 672 yrkesaktive mestere i Norge. Dette 
innebærer en fortsatt økning i forhold til 
både 2020 og 2021, hvor det var henholdsvis  
13 448 og 13 458 yrkesaktive mestere.   
Det som er positivt er at vi ser økning i  
absolutt alle fylkene, sier seniorrådgiver 
André Kristiansen i Mesterbrevnemnda.

I løpet av 2022 kom det til 570 nye mestere, som er 
noen flere enn i de foregående årene. Samtidig var 
det over 200 færre mestere som fikk status som 
passiv mester i 2022 sammenlignet med 2021. Det er 
mange årsaker til at aktive mestere endrer status til 
passiv mester. Av de som ble passive mestere i 2022 
ble 292 pensjonister, og det kan forventes at antallet 
som blir pensjonister vil være økende i de kommende 
årene. 

Flest mestere er det i Viken med 3 455 mestere, 
færrest er det i Nordland med 444 mestere.
En gledelig utvikling i forhold til fylkesfordelingen av 
mestere er at ytterligere to fylker, Agder og Innlandet, 
begge har passert 1 000 aktive mestere i 2022. 

Av de totalt 13 672 mesterne er hele 13 000 menn 
og de resterende 672 er kvinner. Aldersfordelingen 
har en topp i slutten av femtiårene, men ser en bort 
fra aldersgruppen 5559 år så er aldersfordelingen 
relativt jevn. Gjennomsnittlig alder for alle mestere 
er 51,23 år, for menn er den 51,15 år og for kvinner er 
gjennomsnittlig alder 52,77 år.

Byggfag er den desidert største faggruppen med 
87,8  prosent av alle mestere, denne andelen har 
økt svakt fra 2021 hvor den var 87,3. De øvrige 
faggruppene har alle en liten andel, av disse er bilfag 
og estetiske fag de største, med henholdsvis 3,5 og 
3,3 prosent. 
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Av de 570 nye mesterne i 2022 har 208 søkt på 
bakgrunn av å ha tatt mesterutdanningen ved 
Folkeuniversitetet og 99 har tatt mesterutdanningen 
ved Blimester.com. Videre ser vi at et økende antall av 
de nye har bakgrunn fra fagskoleutdanning. 

Ved utgangen av 2022 var det registrert 6 793 mester
bedrifter med mester(e) tilknyttet seg. Totalt er 
7 822 mestere tilknyttet en mesterbedrift, der 
antall mestere per bedrift varierer fra én til 16 med 
et gjennom snitt på 1,15 mestere per bedrift. Flest 
mesterbedrifter finner man i Viken, nest flest i 
Vestland og færrest i Nordland. Etter fagområde, er 
byggfag den faggruppen med desidert flest mester
bedrifter, mens det innen grafiske fag finnes færrest 
mesterbedrifter.

ANTALL MESTERE 2013-2022

ÅR 
ANTALL MESTERE  

2013-2022
2013 17 227
2014 16 997
2015 17 023
2016 16 717
2017 16 863
2018 17 018
2019 14 479
2020 13 448
2021 13 458
2022 13 672

ANTALL MESTERE ETTER ALDER OG KJØNN
ALDER MENN KVINNER TOTALT

<24 33 2 35
25-29 492 12 504
30-34 1 185 37 1 222
35-39 1 321 59 1 380
40-44 1 331 62 1 393
45-49 1 113 63 1 176
50-54 1 784 111 1 895
55-59 2 022 117 2 139
60-64 1 681 114 1 795
65-67 720 42 762
>68 1 318 53 1 371

TOTALT 13 000 672 13 672

ANTALL SØKNADER OM MESTERBREV, 2013-2022
ÅR SØKNADER OM MESTERBREV

2013 560
2014 576
2015 638
2016 657
2017 590
2018 638
2019 545
2020 607
2021 749
2022 632

17227 16997 17023 16717 16863 17018

14479
13448 13458 13672
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ALDERSFORDELING, 2022

Menn Kvinner

ANTALL MESTERE 2013-2022
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ANTALL OG ANDEL MESTERE ETTER FAGGRUPPE, 2021 OG 2022

2021 2022

Antall Andel Antall Andel
Bilfag 481 3,6 % 480 3,5 %
Byggfag 11 746 87,3 % 12 004 87,8 %
Estetiske fag 466 3,5 % 445 3,3 %
Grafiske fag 53 0,4 % 45 0,3 %
Matfag 228 1,7 % 232 1,7 %
Møbel- og trefag 229 1,7 % 220 1,6 %
Verkstedhåndverksfag 255 1,9 % 246 1,8 %
TOTALSUM 13 458 100,0 % 13 672 100,0 %

NYE MESTERE ETTER UTDANNING OG  
SØKNADSGRUNNLAG, 2021 OG 2022

2021 2022
Blimester.com 97 99
Fagskole 184 213
Norges Mesterakademi 1 16
Folkeuniversitetet 224 208
Fritak 1 1
Norges Eiendomsakademi 22 11
Norges Grønne fagskole - VEA 4 8
Realkomp. 34 14
TOTALSUM 567 570

ANTALL MESTERE PER MESTERBEDRIFT,  
2021 OG 2022

Antall mestere i 
bedriften

Antall bedrifter

2021 2022
1 5 983 6 066
2 501 548
3 99 120
4 26 32
5 14 13
6 8 8
7 3 3
8 1
11 1 2
16 1 1

TOTALT 6 637 6 793

MESTERBEDRIFTER  ETTER FAGGRUPPE, 
ANDEL, 2022

Bilfag Byggfag Estetiske fag Grafiske fag Matfag Møbel- og trefag Verkstedhåndverksfag

Bilfag: 2,9%
Byggfag: 87,4%

Estetiske fag: 3,8%

Grafiske fag: 0,4%

Matfag: 1,3%

Møbel- og trefag: 1,9%

Verkstedhåndverksfag: 2,2%

MESTERBEDRIFTER ETTER FAGGRUPPE, 
ANDEL, 2022
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Fagskolen Oslo tilbyr høyere 
yrkesfaglig  utdanninger 
innen BIM, Bygg, 
 Fremtidsbygg, Den 
digitale  fagarbeider, 
Elkraft + ulike 
 lederutdanninger

HAR DU 
FAGBREV 
OG ØNSKER 
HØYERE 
UTDANNING?

DIT T  VALG  FOR  FREMTIDEN!

Scann koden 
med mobilen 
og finn ditt 
studium 
på være 
 nettsider!

Du søker til våre 
fagskoleutdanninger i 

Samordna opptak. 
Husk søknadsfristen:

15.april



 FOKUS PÅ   UTDANNING

FAGNAVN NYE MESTERE

BAKERMESTER: Alf Espenakk Røren, Jonas Nielsen Myhren

BYGG-/TØMRERMESTER: Aleksander Johnsen, Anders Skjellum Poulsen, Anders Skulstad Joranger, 
Andreas Østereng, Arild Aarenes, Benjamin Syvertsen, Bror Werner Werenskiold, 
David Alexander Skevik, Eirik Jessen Gschib, Erik Sundlisæter, Even Aasen, 
Fredrik Storkaas, Frode Strandberg, HansOlav Aakre, Henning Hofstedt, Håkon 
Clausen, Ivar Henning Persson, Jon Ragnar Fossdal, Jonny Nordhagen, Jørn Fyhn 
Mortensen, Kai Roger Skogstad, Kent Richard Fenstad Heimvik, Lars Øye, Lars 
Magne Nes, Magne Lersveen, Martin Blindheim, Martin Alexander Frøyd, Michael 
Schulz, Ole Lepsøe, Pelle Andre Thormodsen, Rudi Andre Buschmann, Sigurd 
Brennsæter

FRISØRMESTER: Hans Marius Steinbakk

KONDITORMESTER: LivAnette Valaker Røren

MALERMESTER: Edmond Cerepi, Patrik Jim Alexander Ahlberg

MESTER I 
ANLEGGSGARTNERFAGET: Jens Christian Thysted

MESTER I BILFAGET -  
LETTE KJØRETØY: Isa Golestani, Marcus Schulz, Morten Kristian Hullebergstuen

MESTER I BILFAGET -  
TUNGE KJØRETØY: Mohamed Said Musa

MESTER I BILSKADEFAGET: Petter Kopperud

MESTER I STEINFAGET: Jan Benedykt Øglend, Sigbjørn Boye

MURMESTER: Morten Erland, Tore Før, Wlodzimierz FominKrasnopolski

RØRLEGGERMESTER: Alv Inge Hageseter, Bjørn Tore Kleven, Fredrik Korslund, Håvard Øynebråten, 
Jan Richard Midtgård, Jonas Frøyand, Jonas Himberg, Lasse Tvenge, Michael Ray 
Guttormsen, Minh Thanh Hoang, Morten Binde Bratberg, Petter Brødremoen, Pål 
Christian Pindsle Rohde, Remus Horatiu Bompa, Roger Melum, Roy Andre Ness, 
Sigmund Bekkevold, Thomas Thorvaldsen, Zoran Banovic

TAKTEKKERMESTER: Gabor Tamas Dobos

MESTERN
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Fra kun kr 499.990,- inkl mva. (herav mva kr 75.517,-)

KONGEN AV PICK-UP HAR BLITT HELT NY!

PREMIUM UTSTYRSPAKKE VERDI 69.000.- BETAL KUN KR 20 000.- SPAR 49.000,-
Adaptive cruise control, regnsensor, automatiske fjern og nærlys, BI-LED automatiske nær og fjernlys, elektronisk differensialsperre, 

Apple CarPlay og Android Auto, ryggekamera, 8-veis elektrisk setejustering, skinnratt, skinnseter ekstra komfort, to-sonet klima, 

teleskopjustering ratt, 18 tommer aluminiumsfelger, kollisjonsvarsling (FCW), nødbrems (AEB), trafikkskilt gjenkjenning (TSR), intelli-

gent fartsbegrenser (ISL), filholder (LKAS), filskiftevarslingsystem (LDWS), opptil 8 høyttalere og mye mer.

Isuzu har vunnet en rekke prestisjetunge priser i Storbritannia, som er Europas største marked for salg av 
pickuper. D-MAX har blant annet vunnet “2022 Pick-up of the Year”-award og “Company Car and Van 
2022”-award. D-MAX har også høstet utmerkelser for sitt høye sikkerhetsnivå, og ble belønnet med fem 
stjerner og full pott i Euro NCAP. Ingen andre pickup-er har oppnådd like høy score. Dermed er Isuzu 
også den sikreste pickupen på markedet.

Pick-UP

Black Edition

Trooper

Magnum

Arctic Truck

VELG MELLOM

LEASINGKAMPANJE 
2.904,- 

PR MND EKS MVA
* 4 dørs premium automat Black Edition inkl. Vinterhjul. 
3 års leie/45 000 km. Forskuddsleie kr 100.000,- Rente 
6,25% I tillegg kommer frakt, termingebyr med Kr 95,- 
og etableringsgebyr med 4.895,-. Alle beløp er eks. mva. 
Bilen er 2 seters varebil.

Nye Isuzu D-Max er utstyrt på nivå med topp moderne personbiler. Ta plass 
og opplev bl.a. nye el.justerbare premium skinnseter, trådløs Apple CarPlay, 
adaptive cruise control, 8 høyttalere, justerbart skinnratt – alt for å skape 
den beste kjøreopplevelsen. Isuzu er markedets sikreste Pick-Up, belønnet 
med 5 stjerner i Euro NCAP i 2022.

Ekstremt høyt 
utstyrsnivå

Sterke 
spesifikasjoner

Klasseledende 
sikkerhet Raskest levering

«Konkurrenter: Se opp!»
  Yrkesbil

«Barskhetens tid 
er ikke forbi»
«Du har kjørt feil bil hele 
livet, det er pickup med 
diesel som er sjefen» 
Finansavisen Motor

RETT TIL TOPPS
               Suksessen fortsetter! Isuzu gikk rett til topps i 
               desember som Norges mest solgte Pick-up.

Isuzu 2023 Mestern nr 1.indd   1Isuzu 2023 Mestern nr 1.indd   1 03.02.2023   10:4003.02.2023   10:40
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799,-
Høy gardintrapp,  
6 trinn
Høyde øvre trinn/plattform: 121 cm.  
Total høyde: 184 cm. Vekt: 4,7 kg.
26-202

499,-
Sekketralle  
Med sammenleggbar lasteplate,  
teleskophåndtak, luftgummihjul samt håndtak  
med knokebeskyttelse. Makslast: 200 kg.
15-384

1799,-
Fallsikringspakke
5 produkter for fallsikring ved arbeid i høyden  
eller  på tak. 15 m. line med falldemper. Maksvekt  
sele, 100 kg. Godkjent etter gjeldende standarder. 
38-020

469,-
Oppbevaringshylle
Med galvaniserte stålprofiler og 5 justerbare  
MDF hylleplater. Mål: 90 x 40 x 180 cm.  
Maks belastning: 175 kg.
88-597

249,-
Knebeskyttere, 2 pkn
Myke og komfortable knebeskyttere. 
Laget av fuktavvisende neopren. One size
21-089

199,-
Kraftig nitrilhandske
Engangshansker for presisjonsarbeid i skitne  
og oljete miljøer. Uten pudder og lateks. 
28-2310

Godkjente og sertifiserte arbeidsklær.Biltema.no

Enkelt, lønnsomt  
og oversiktlig!
Bli bedriftskunde på 
bedrift.biltema.no!

Hvorfor 
betale mer?

Justerbare
hylleplater!

Sammenleggbar

Finnes i
flere str.
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